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C
omerþul ilicit cu þigarete a rein-
trat pe un trend ascendent,
atingând, în septembrie, un ni-
vel de 7,1%, dupã ce, în iulie,
ajunsese la valoarea minimã
istoricã de 6,1%. Din anul
2020, contrabanda s-a menþinut

la un nivel mediu anual de sub 10%, un
grad mai scãzut al acesteia înregistrându-se
doar în 2005, înainte de introduce-
rea taxei pe viciu. Creºterea de un
punct procentual din septembrie
faþã de iulie aratã cã este nevoie ca
autoritãþile sã continue în mod sus-
þinut acþiunile de combatere a
vânzãrilor ilegale din domeniu.

Traficul ilicit cu þigarete repre-
zintã un risc serios atât la adresa
dezvoltãrii economice, cât ºi a si-
guranþei comunitãþilor, reducerea nivelului
contrabandei cu tutun înseamnând o
creºtere a contribuþiilor industriei la
bugetul de stat.

Conform producãtorilor din sector, un
factor pozitiv pentru menþinerea pieþei ne-
gre la un nivel redus este calendarul de
majorare a accizelor stabilit pe o perioadã
de cinci ani. Daniel Cuevas, Managing Di-
rector în cadrul Philip Morris România,
subliniazã: ”Cuvântul care defineºte cel
mai bine importanþa unui astfel de calen-
dar este «predictibilitate». Prezentul ca-
lendar fiscal, adoptat în urma consultãrii
cu jucãtorii din industrie, prevede creºteri
moderate ale accizelor la þigarete ºi la alte
produse din tutun pânã în 2027. Acest lu-

cru oferã predictibilitate industriei de pro-
fil ºi permite creºterea constantã a venitu-
rilor la bugetul de stat, într-o manierã sus-
tenabilã. Noul calendar este în acord ºi cu
politica fiscalã din mai multe state europe-
ne, care recunosc rolul produselor inova-
toare în scãderea incidenþei fumatului. În
plus, calendarul fiscal propus de Guvern
creeazã un mediu propice pentru ca aceste

investiþii sã dea rezultate ºi sã con-
tinue ºi pentru ca un numãr cât mai
mare de fumãtori adulþi sã facã tre-
cerea cãtre produse mai puþin noci-
ve, fundamentate ºtiinþific. Produ-
sele din tutun încãlzit reprezintã o
alegere mai bunã pentru fumãtorii
care, altfel, ar continua sã fumeze
ºi este firesc ca ei sã beneficieze de
o accizã mai micã în raport cu þiga-

retele convenþionale”.
Pe lângã lupta împotriva contrabandei,

companiile din industria tutunului trec ºi
ele prin crizele care încearcã acum majori-
tatea economiilor – dupã mai bine de doi
ani de pandemie, inflaþia ridicatã, criza din
energie ºi conflictul de la graniþã apasã
greu pe umerii mediului antreprenorial din
þara noastrã. Ultimii ani au fost plini de pro-
vocãri, multe dintre ele inimaginabile pânã
recent, fiind greu de crezut cã în secolul
tehnologiei ºi al inovaþiei ne mai putem
confrunta cu situaþii precumcele menþiona-
te mai sus, spune Ileana Dumitru, Director
juridic ºi relaþii publice al Ariei Europa
Centralã ºi de Sud din cadrul BAT, care
considerã cã este foarte important ca me-

diul de afaceri sã aibã pregãtite din timp in-
strumente pentru abordarea crizelor din
economie, iar factorii decizionali sã creeze
cadrul adecvat dialogului pentru mãsurile
necesare: “Este un parteneriat fãrã de care
nu poate exista creºtere ºi dezvoltare eco-
nomicã. Menþionez în acest context recen-
tele modificãri ale Codului Fiscal, dar ºi
modificãrile aduse Codului Vamal în do-
meniul combaterii traficului ilicit de produ-
se din tutun. (...) Un cadru fiscal predictibil
ºi echilibrat, bazat pe consultãri ºi dialog
constructiv cu toate pãrþile interesate, ge-
nereazã un context benefic atât pentru me-
diul de afaceri, care îºi poate dezvolta ºi
diversifica investiþiile ºi planul de business
pe o perioadã mai lungã de timp, dar ºi
pentru bugetul statului, care se poate baza
pe taxe plãtite la timp ºi într-un volum
predictibil”.

Pentru tutun, nu doar criza, pandemia,
problemele de mediu sau rãzboiul fac ca
ecuaþia sã aibã prea multe necunoscute. Ci
ºi cadrul de reglementare în continuã
schimbare ºi tendinþa de „demonizare” cu
care se confruntã industria peste tot în
lume, este de pãrere Gilda Lazãr, Director
Corporate Affairs & Communications JTI
România, Moldova ºi Bulgaria, apreciind:
”Tutunul s-a dovedit o constantã de bazã
pentru economia localã, o certitudine
într-un context complet incert. (...) Orice si-
tuaþie dificilã cu care ne confruntãm se re-
flectã imediat în încasãrile la buget. Un
exemplu recent este fluctuaþia veniturilor
bugetare provenite din accize în primele

luni ale acestui an faþã de anul trecut. Cauza
este întârzierea transpunerii Directivei plas-
ticului de unicã folosinþã, care avea ca ter-
men fix de implementare iulie 2021, dar
Bruxelles-ul a întârziat cu reglementãrile
tehnice referitoare la tipãrirea unor simbo-
luri grafice pe pachete, iar ordonanþa de
transpunere a fost adoptatã la o lunã dupã,
abia în august. Incertitudine care a obligat
producãtorii sã asigure în avans stocuri mai
mari pe piaþã”.

România joacã un rol central în strate-
giile companiilor care produc soluþii alter-
native la fumatul clasic, fiind una dintre pu-
þinele þãri din Uniunea Europeanã în care
sunt fabricate consumabile pentru produse-
le inovatoare din piaþã. Încã de la lansarea
lor, soluþiile alternative fumatului, precum
produsele care încãlzesc tutunul, au provo-
cat o scãdere a numãrului de consumatori
de þigarete clasice, însã, cu toate acestea,
numãrul fumãtorilor a rãmas totuºi ridicat.

Astfel, încã existã un miliard de fumãtori
la nivel global, deºi în ultimii 20 de ani nu-
mãrul acestora a scãzut.

Politicile de reducere a riscurilor, pre-
cum ºi politicile generale privind sãnãtatea
publicã trebuie sã fie responsabilitatea par-
lamentelor naþionale sau chiar a Parlamen-
tului European, este de pãrere Andrzej Fal,
Directorul Insitutului de ªtiinþe Medicale
al universitãþii din Varºovia. Conform aces-
tuia, guvernele au prea puþin timp pentru a
acþiona constant ºi consistent în problemele
de sãnãtate publicã, din cauza ciclului elec-
toral prea scurt. n

În perioada ianuarie-august 2022, Poliþia
de Frontierã Românã a reþinut, în vederea
confiscãrii, 1.645.657 de pachete de þigãri,
în valoare de peste 22 milioane lei,
1.753.600 þigarete, 9.628 kg tutun ºi
23.832 kg tutun narghilea, plus
1.750.000 timbre de accizã.
În întreg anul 2021, poliþiºtii de frontierã
au reþinut în vederea confiscãrii
3,9 milioane de pachete cu þigãri, având o
valoare aproximativã de 50 de milioane
lei, peste 62.000 kg tutun, 765 kg tutun
narghilea ºi au fost identificate ºi
destructurate ºase grupuri organizate în
vederea sãvârºirii infracþiunii de
contrabandã cu þigãri, în care au fost
implicate 52 de persoane.

EMILIA

OLESCU
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Contrabanda, din nou pe trend ascendent
P

iaþa neagrã a þigaretelor a intrat
din nou pe un trend ascendent,
crescând, în septembrie, cu un
punct procentual, pânã la 7,1%

din totalul consumului, comparativ cu
6,1% în iulie, conform studiului realizat
de compania de cercetare Novel Rese-
arch. Cea mai mare creºtere a fost înregi-
stratã în nord-est, cu 9,1 p.p. pânã la
22,4%, regiunea continuând sã fie cea
mai afectatã de comerþul ilegal cu þigare-
te. O majorare semnificativã este notatã
în Bucureºti, cu 4,9 p.p. pânã la 7,6%. În
acelaºi timp, în nord-vest se înregistrea-
zã o scãdere de 3,2 p.p. pânã la 5,4%. Din
punct de vedere al provenienþei produse-
lor de pe piaþa neagrã, categoria „cheap
whites” deþine cea mai mare pondere, de
40%, cu un avans de 2,1 p.p. faþã de iulie.
Moldova se aflã în uºoarã creºtere, iar
Ucraina ºi Serbia se situeazã la nivel re-
lativ constant, dupã cum a precizat Ma-
rian Marcu, Directorul General al Novel
Research.

Nivelul pieþei ilicite se menþine redus
ºi, deºi eforturile contrabandiºtilor sunt
limitate doar de imaginaþie, în primele
nouã luni ale anului autoritãþile au reuºit
sã opreascã peste 60 de milioane de þiga-
rete de contrabandã, cu o valoare de circa
36 de milioane de lei, sã ajungã pe piaþa
neagrã, conform datelor centralizate pe
platforma Stop Contrabanda, a subliniat
Ileana Dumitru, Director juridic ºi relaþii
publice al Ariei Europa centralã ºi de sud

din cadrul BAT. Aceasta a menþionat:
”Noi ne dorim sã rãmânem un partener
de nãdejde al autoritãþilor în combaterea
traficului ilicit, iar cele 300 de camere de
supraveghere donate recent Poliþiei
Române de Frontierã de cãtre BATRom-
ânia, în plus faþã de cele 250 donate anul
trecut, sunt o dovadã a acestui angaja-
ment. Astfel, 500 de kilometri de graniþã
pot fi monitorizaþi mai facil, lucru care
va contribui, sperãm, la menþinerea unui
nivel scãzut al pieþei negre. În acest fel va
câºtiga toatã lumea: bugetul statului,
companiile corecte ºi, mai ales, cetãþenii
care vor fi protejaþi atât de produse
nesupuse vreunui control de calitate, cât
ºi de reþelele de crimã organizatã”.

Creºterea comerþului ilegal din sep-
tembrie aratã cã sunt necesare în conti-
nuare eforturi susþinute din partea autori-
tãþilor, în parteneriat cu contribuabilii co-
recþi, pentru combaterea pieþei negre,
este de pãrere Gilda Lazãr, Director Cor-
porate Affairs & Communications JTI
România, Moldova ºi Bulgaria, de-
clarând: ”Recent, am lansat la Albiþa va-
lul al doilea al campaniei «Contrabanda
e boalã grea», care se va desfãºura pentru
prima datã în parteneriat nu doar cu auto-
ritãþile de aplicare a legii din România, ci
ºi cu cele din Republica Moldova, simul-
tan, pe ambele maluri ale Prutului. Deru-
lãm astfel de campanii de conºtientizare
a cauzelor ºi efectelor comerþului ilicit,
în parteneriat cu autoritãþile, încã din

2010, când contrabanda atinsese în
România nivelul de 36,2%, ca urmare a
unor creºteri record de accize, care au
dus la explozia preþurilor pe piaþa legalã
ºi implozia veniturilor bugetare. Sperãm
ca Guvernul ºi Parlamentul din Moldova
sã nu facã aceeaºi greºealã, fiindcã o
creºtere bruscã ºi nesustenabilã a taxelor
aratã bine doar în proiecþia pe hârtie, iar
în realitate lipsa predictibilitãþii se tradu-
ce întotdeauna prin perturbarea pieþei
legale, creºterea contrabandei ºi pierderi
substanþiale la buget, plus eforturi ºi
cheltuieli sporite din partea autoritãþilor
de aplicare a legii”.

Cu toate cã se aflã în uºoarã creºtere,
în România contrabanda este în conti-
nuare la un nivel aflat sub media europe-
anã, de 10%, evidenþiazã Dragoº Bucu-
renci, Director External Affairs, Philip
Morris România, care aratã: ”Aceasta se
datoreazã în primul rând colaborãrii între
industrie ºi autoritãþi în combaterea trafi-
cului ilicit cu produse din tutun. Dacã în
2019, piaþa neagrã reprezenta 14% din
consumul total, astãzi fenomenul infrac-
þional a fost redus la jumãtate. Securiza-
rea frontierelor nu este însã o misiune
uºoarã, mai ales cã suntem þara cu cea
mai extinsã graniþã externã a Uniunii Eu-
ropene dupã Finlanda. Sprijinim în con-
tinuare autoritãþile române în toate acþiu-
nile care au în centru combaterea comer-
þului ilicit prin proiecte concrete, derula-
te împreunã cu Inspectoratul General al

Poliþiei Române ºi SELEC. Rãmânem
un partener de încredere al statului
român, salutãm politica fiscalã predicti-
bilã de pe plan local, esenþialã pentru a
nu stimula creºterea necontrolatã a pieþei
negre ºi împreunã gãsim soluþii eficiente
pentru combaterea contrabandei”.

Adrian Pirau, Market Manager, Impe-
rial Tobacco Distribution Romania su-
bliniazã cã actualul context economic,
caracterizat de un nivel foarte mare al in-
flaþiei ºi de creºterea preþurilor la utilitãþi,
pune presiune pe bugetul consumatorilor
ºi considerã cã este de aºteptat ca tentaþia
orientãrii cãtre oferta mai ieftinã, de pe
piaþa neagrã, sã creascã. În plus, Româ-
nia se aflã în proximitatea unui conflict
armat, ceea ce complicã situaþia la grani-
þele þãrii, apreciazã acesta: ”Ca urmare,
este absolut necesar ca autoritãþile de
aplicare a legii sã continue acþiunile de
monitorizare ºi control al frontierelor, la
fel de susþinut ca ºi pânã acum. Reþelele
de crimã organizatã se adapteazã noilor
condiþii, rutele de contrabandã cu þigare-
te putând fi reluate sau utilizate pentru
trafic ilegal de arme, droguri sau persoa-
ne. Este un fapt pozitiv cã în momentul
de faþã eforturile Vãmii, Poliþiei de
Frontierã, Poliþiei, sunt susþinute ºi de o
politicã fiscalã echilibratã ºi de recentele
îmbunãtãþiri ale cadrului legal privind
contrabanda”.

Una dintre principalele atribuþii ale
Autoritãþii Vamale Române este securi-

zarea bugetului statului român ºi al
Uniunii Europene, informeazã Preºedin-
tele Autoritãþii Vamale Române, Bogdan
Lari Mihei, menþionând: ”În contextul în
care þara noastrã gestioneazã a doua cea
mai mare frontierã externã a Uniunii Eu-
ropene, Autoritatea Vamalã Românã are
un proiect ambiþios de dotare a birourilor
vamale de frontierã cu echipamente pen-
tru controlul vamal nedistructiv, prin am-
plasarea acestora în punctele de trecere
situate la frontierele non-UE, cu priorita-
te la graniþa de nord ºi est ºi în Portul
Constanþa. Pentru utilizarea adecvatã ºi
eficientã a echipamentelor, se va asigura
instruirea personalului din structurile va-
male, inclusiv cu sprijinul unor admini-
straþii vamale din cadrul Uniunii Europe-
ne. Astfel, ne propunem sã menþinem
contrabanda cu þigarete sub nivelul me-
diu din Uniunea Europeanã. În acest
sens, combaterea comerþului ilegal cu
produse accizabile rãmâne o prioritate,
mai ales în contextul apropiatei aderãri a
României la Spaþiul Schengen. Subli-
niem cã în primele nouã luni ale anului
2022, echipele de supraveghere ºi con-
trol vamal de la nivel central, regional ºi
local au confiscat un numãr de 10,42 mi-
lioane de þigarete ºi peste 27 tone tutun
de narghilea. Vom continua colaborarea
la nivel instituþional, pe plan intern ºi
extern, precum ºi cu companiile de tutun
ºi ne vom desfãºura activitatea cu
aceeaºi eficienþã ºi dedicare pentru

combaterea contrabandei, evaziunii
fiscale, a fraudelor vamale ºi fiscale”.

Directorul Direcþiei de Investigare a
Criminalitãþii Economice din cadrul
Inspectoratului General al Poliþiei Româ-
ne, chestor de poliþie Aurel Dobre a dat
asigurãri cã acþiunile poliþiei se des-
fãºoarã în comun cu activitãþile celorlalte
instituþii competente ºi structuri ale Mini-
sterului Afacerilor Interne ºi au drept scop
prevenirea ºi combaterea infracþionalitãþii
sãvârºite în domeniul traficului, prelucrã-
rii ºi comerþului ilegal cu þigarete ºi ale al-
tor produse din tutun, în vederea diminuã-
rii impactului negativ asupra bugetului
general consolidat al statului, a depistãrii
mecanismelor de funcþionare a pieþei ile-
gale ºi a eliminãrii concurenþei neloiale.
”Anul acesta, Poliþia Românã a desfãºurat
159 de acþiuni la nivel local ºi 56 de acþiu-
ni la nivel zonal, pentru prevenirea ºi
combaterea contrabandei cu tutun ºi pro-
duse din tutun pe întreg teritoriul naþional.
Eforturile poliþiºtilor, în anul 2022, s-au
concretizat în indisponibilizarea ºi scoa-
terea de pe piaþa neagrã a peste 25 de tone
de tutun ºi aproximativ 55 de milioane de
þigarete. Ne dorim ca traficul ilicit de þiga-
rete sã scadã ºi mai mult, acesta fiind
într-un trend descendent, încã din anul
2021”, a declarat sursa citatã.

Anul trecut, companiile din industria
tutunului au virat la bugetul statului peste
19,85 miliarde lei, în creºtere cu 13%
faþã de contribuþiile din 2020. n
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AUTORITATI
ÎN 2021 FAÞÃ DE 2020

Autoritatea Vamalã Românã a încasat
15,7 miliarde lei din acciza pentru þigarete
l Suma încasatã anul trecut din accizele la þigarete a fost mai mare cu 9% faþã de cea din 2020 l În primele nouã luni ale anului în
curs faþã de perioada similarã din 2021, încasãrile din accizele pentru produsele din tutun au crescut cu 1,5%

B
ugetul de stat a încasat, în
2021, suma de 15,7 miliarde
lei din acciza pentru þigarete
ºi alte produse din tutun, în

creºtere cu 9% faþã de încasãrile din
2020, de 14,36 milirde lei, dupã cum
ne-a spus Daniel Costinel Nache, se-
cretar general în cadrul Autoritãþii Va-
male Române.

Încasãrile din accizele pentru pro-
dusele din tutun au crescut cu 1,5%, în
primele nouã luni ale anului în curs
faþã de perioada similarã din 2021, în
condiþiile unui nivel majorat al accizei
la þigarete (cu 5,5% începând cu 1 au-

gust 2022 - 594,97 lei/1000 þigarete
faþã de 563,97 lei/1000 þigarete
începând cu 1 aprilie 2021), potrivit
Execuþiei bugetare publicatã de Minis-
terul Finanþelor (MF).

Echipele de supraveghere ºi control
vamal de la nivel central, regional ºi
local, au confiscat, în primele opt luni
ale anului acesta, un numãr de 11,07
milioane de þigarete ºi 27 tone de tutun
de narghilea, conform reprezentantu-
lui autoritãþii. Acesta ne-a transmis cã,
anul trecut, au fost confiscate 28,73
milioane de þigarete ºi 30.476 kg tu-
tun, comparativ cu anul 2020, când au

fost confiscate 21,75 milioane þigarete
ºi 7120,225 kg tutun, fiind înregistratã
o creºtere de 32% în ceea ce priveºte
confiscãrile de þigarete ºi o creºtere de
aproximativ 400% din punct de vedere
al confiscãrilor de tutun.

Daniel Costinel Nache a subliniat:
„Potrivit studiului NOVEL, elaborat de
companiaNovelResearch,media anualã
a nivelului contrabandei cu produse
din tutun în anul 2021 a fost de 8,7%
din consumul total, cu 0,7 pp mai micã
decât în anul 2020, fiind cea mai scã-
zutã din ultimii 14 ani. Menþionãm cã
în luna septembrie 2022 comerþul ile-

gal cu þigarete a înregistrat un minim
istoric, fiind estimat la 6,1% din totalul
consumului. În iulie 2022, conform ul-
timului studiu Novel Research, nivelul
contrabandei a fost de 7,1% din consu-
mul total, cu 0,8% pp mai scãzut decât
în martie 2022. La fel ca în anii trecuþi,
zonele de nord-est si nord-vest rãmân
cele mai afectate de acest fenomen,
þinând cont ºi de preþurile þigaretetor,
care sunt de douã- trei ori mai mici în
statele vecine non UE, respectiv în Re-
publica Moldova ºi Ucraina, faþã de
nivelul preþurilor din România (...) În
anul 2022 am continuat acþiunile pri-

vind prevenirea ºi combaterea traficu-
lui itegal cu produse din tutun ºi vom
continua colaborarea cu instituþiile na-
þionale ºi internaþionate cu competenþe
în prevenirea ºi combaterea comerþu-
lui ilegal, precum ºi cu mediul de afa-
ceri onest”.

Conform aceluiaºi studiu, având în
vedere consumul estimat ºi valoarea
taxelor (accize, TVA), un punct pro-
centual de contrabandã reprezintã
pierderi la bugetul de stat de aproxi-
mativ 35-40 milioane de euro/an.

Prin acþiunile operative desfãºurate
de echipele mobile, de cãtre persona-

lul biroului de combatere a traficului
ilicit cu produse din tutun pe rutele de
transport ºi prin acþiunile lucrãtorilor
din cadrul birourilor vamale de fron-
tierã au fost intensificate acþiunile de
supraveghere ºi control vamal asupra
transporturilor de produse accizabile,
a mãrfurilor supuse supravegherii va-
male, a bunurilor aparþinând cãlãtori-
lor ºi a mijloacelor de transport, ne-au
mai transmis sursele citate, men-
þionând cã Autoritatea va continua sã
depunã eforturi susþinute în vederea
combaterii comerþului ilicit cu tutun ºi
prouduse din tutun. n

Comerþul extern cu tutun ºi produse din tutun (ianuarie-iunie 2022)

IMPORT IMPORT EXPORT EXPORT

Denumire produs kg (mii euro) kg (mii euro)

Tutunuri brute sau neprelucrate; deºeuri de tutun 16520956 81684,84 1014211 2660,97

Þigãri de foi (inclusiv cele cu capete tãiate), trabucuri ºi
þigarete, din tutun sau din înlocuitori de tutun 3734369 58148,19 19278279 322669,22

Tutunuri ºi înlocuitori de tutun, prelucrate; tutunuri
"omogenizate" sau "reconstituite"; extracte ºi esenþe de
tutun

7100966 42455,47 452662 8775,98

Produse care conþin tutun, tutun reconstituit, nicotinã
sau înlocuitori de tutun sau de nicotinã, destinate
inhalãrii fãrã ardere; alte produse care conþin nicotinã
destinate absorbþiei nicotinei în corpul uman

622023 12060,12 4263786 294274,92

TOTAL 27978314 194348,62 25008938 628381,09

SURSA: INS (date provizorii)

Comerþul extern cu tutun ºi produse din tutun (anul 2021)

IMPORT IMPORT EXPORT EXPORT

Denumire produs kg (mii euro) kg (mii euro)

Tutunuri brute sau neprelucrate; deºeuri de tutun 29000773 145258,69 1883378 5773,08

Þigãri de foi (inclusiv cele cu capete tãiate), trabucuri ºi
þigarete, din tutun sau din înlocuitori de tutun 7260566 102427,97 38217680 616623,8

Tutunuri ºi înlocuitori de tutun, prelucrate; tutunuri
"omogenizate" sau "reconstituite"; extracte ºi esenþe de
tutun

16419996 94128,51 12798651 723090,3

TOTAL 52681335 341815,17 52899709 1345487,18

SURSA: INS (date provizorii)
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COMPANII

Tutunul, panaceu
pentru crizã?

Interviu cu Gilda Lazãr, Director Corporate Affairs & Communications JTI România, Moldova ºi Bulgaria

Reporter: Cum face faþã com-
pania contextului actual de incerti-
tudini? Care este impactul resim-
þit?

Gilda Lazãr: Ne confruntãm ºi
noi, ca majoritatea companiilor, cu
perturbãri ale lanþului de aprovi-
zionare din cauza rãzboiului din
Ucraina, cu creºterea costurilor de
producþie ºi cheltuielilor operaþio-
nale, ca urmare a majorãrii preþuri-
lor materiilor prime, a combustibi-
lului sau energiei. Iar perspectivele
economice nu sunt deloc roze.
Dupã cum aþi vãzut, totul creºte:
deficitul, datoria externã, inflaþia,
costurile de finanþare. Din tot acest
„pozitivism”, nu poate rezulta
decât recesiune. Se spune cã, în
viaþã, avem douã certitudini: moar-
tea ºi taxele. Iar industria tutunului
e o mare plãtitoare de taxe. Anul
trecut, doar JTI a virat la buget cir-
ca 5,6 miliarde de lei, cu 14% mai
mult decât în 2020. Suma reprezin-
tã 80% din cifra de afaceri ºi cu-
prinde accize, TVA, impozite ºi
alte taxe. Sperãm ca ºi în 2022 sã
putem raporta contribuþii în
creºtere, datoritã calendarelor de
majorare a accizelor pe cinci ani
adoptate recent, care vor constitui
baza poziþiei de þarã a României în
negocierile de la Bruxelles pe mar-
ginea viitoarei Directive privind
taxarea tutunului. Este evident ºi
pentru actualul Guvern, precum ºi
pentru autoritãþile de aplicare a le-
gii cã majorãrile de taxe necorelate

cu puterea de cumpãrare duc la
creºterea contrabandei. Chiar ºi în
acest context foarte incert, nu ce-
rem nimic de la stat, doar predicti-
bilitate fiscalã ºi stabilitate legisla-
tivã. Iar predictibilitatea e o necesi-
tate înþeleasã ºi de actualul Gu-
vern. Este ceea ce ne ajutã sã ne
dezvoltãm normal, în ciuda factori-
lor perturbatori enumeraþi mai sus.

Reporter: Aþi vorbit despre sta-
bilitate legislativã. Cu ce vã con-
fruntaþi în prezent, din acest punct
de vedere?

Gilda Lazãr: Sunt tot felul de
iniþiative venite de aiurea, de sor-
ginte ecologistã sau activistã. ªi
orice situaþie dificilã cu care ne
confruntãm se reflectã imediat în
încasãrile la buget. Un exemplu
recent este fluctuaþia veniturilor
bugetare provenite din accize în
primele luni ale acestui an faþã de
anul trecut. Cauza este întârzierea
transpunerii Directivei plasticului

de unicã folosinþã, care avea ca
termen fix de implementare iulie
2021, dar Bruxelles-ul a întârziat
cu reglementãrile tehnice referi-
toare la tipãrirea unor simboluri
grafice pe pachete, iar ordonanþa
de transpunere a fost adoptatã la o
lunã dupã, abia în august. Incerti-
tudine care a obligat producãtorii
sã asigure în avans stocuri mai
mari pe piaþã. Tot legat de acest
subiect, nici în momentul de faþã
n u º t i m c u m s e v a a p l i c a
REP-Responsabilitatea Extinsã a
Producãtorului în privinþa chiºtoa-
celor. Care este schema de colec-
tare, cât, unde ºi cum vom plãti
începând cu 5 ianuarie 2023, data
fixã de implementare?

De asemenea, recent, a fost
adoptat în Camera Deputaþilor Pla-
nul naþional anti-cancer, în care a
reapãrut ca amendament o aiurealã
respinsã deja de Parlament în
2020: „delimitarea expunerii ºi
promovãrii produselor de tutun în
fluxul comercial comun”. Mãsuri-
le radicale, reflectând ideologia
stângistã a statului paternalist, care
ºtie întotdeauna ce e mai bine pen-
tru cetãþean - printre care se numã-
rã uniformizarea ambalajelor, in-
terzicerea mãrcilor ºi ascunderea
produselor din tutun în dulapuri -
au dus întotdeauna la impulsiona-
rea contrabandei.

Reporter: Aveþi exemple con-
crete?

Gilda Lazãr: Acolo unde s-a

întâmplat aºa ceva, consumatorii
au preferat pachetele colorate, de
contrabandã, produsele uniformi-
zate au fost mai uºor de contrafã-
cut, iar incidenþa fumatului nu a
scãzut. Potrivit unui studiu KPMG,
în 2021 contrabanda se ridica la
peste 29% în Franþa, în Marea Bri-
tanie la 18%, Irlanda 17%. Dupã
cum se vede, în aceste þãri, cu fisca-
litate ridicatã ºi unde sunt aplicate
cele mai radicale mãsuri anti-tutun
sunt înregistrate ºi cele mai ridicate
niveluri ale comerþului ilicit. În
schimb, în Germania ºi Bulgaria,
unde piaþa este mai puþin restricþio-
natã, contrabanda se situeazã la
2%, respectiv 3%. Sperãm ca auto-
ritãþile române sã abordeze cu luci-
ditate aceste tendinþe de denorma-
lizare ale unei industrii care a do-
vedit rezilienþã în perioade dificile,
fãrã precedent, iar deciziile legate
de acest sector economic vital sã
fie luate în mod transparent, infor-

mat ºi coordonat, în cadrul unui co-
mitet interministerial care sã aibã
în vedere ºi viitoarele directive:
noua Directivã privind accizarea,
respectiv noua Directivã privind
produsele din tutun (TPD3).

Reporter: Pentru cã aþi menþio-
nat contrabanda, cum apreciaþi ni-
velul acesteia în ultimul an?

Gilda Lazãr: Din 2020, contra-
banda s-a menþinut la un nivel me-
diu anual de sub 10%, în 2020 la
9,4%, iar în 2021 la 8,7%. Un nivel
mai scãzut al contrabandei s-a mai
înregistrat doar în 2005, înainte de
introducerea taxei pe viciu. Ulti-
mele date aratã cã, în septembrie,
piaþa neagrã se situeazã la 7,1%,
faþã de 6,1% în iulie. O creºtere de
un punct procentual care aratã cã
este nevoie ca autoritãþile sã conti-
nue în mod susþinut acþiunile de
combatere a contrabandei.

Reporter: Ce mãsuri credeþi cã
ar trebui luate ca acest nivel al pieþei
negre sã se menþinã pe termen lung?

Gilda Lazãr: Cadrul legal pri-
vind comerþul ilegal s-a îmbunãtã-
þit, decizia CCR de neconstituþio-
nalitate a prevederii privind con-
trabanda asimilatã reprezentând un
bun prilej pentru o serie de modifi-
cãri legislative cerute de mai mulþi
ani de producãtorii de þigarete. Prin
OUG 85/2022 a fost pus în acord
Codul Vamal cu Decizia CCR
176/2022, ordonanþa stabilind un
singur criteriu, cantitatea de
10.000 de þigarete pentru infracþiu-
nea de contrabandã, indiferent de
locul sãvârºirii acesteia. Se eliminã
astfel criteriul valorii în vamã, difi-
cil spre imposibil de calculat, mai
ales pentru þigaretele ”cheap whi-
tes”. De asemenea, Poliþia ºi Jan-
darmeria au primit atribuþii de con-
trol al contravenienþilor din pieþe,
oboare, staþii de metrou. Cu cât
scade mai mult contrabanda, cu
atât cresc vânzãrile legale ºi contri-
buþia la bugetul de stat. Cum am
mai menþionat, un alt factor pozitiv
pentru menþinerea pieþei negre la

un nivel redus este ºi calendarul de
majorare a accizelor stabilit pe o
perioadã de cinci ani.

Premierã - Campanie
derulatã simultan în
România ºi Moldova

Reporter: În afara de aceste
propuneri în atenþia autoritãþilor,

cum altfel se implicã JTI în comba-
terea contrabandei?

Gilda Lazãr: Am fost prima
companie de tutun care, în 2005, a
demarat cooperarea cu autoritãþile
pentru combaterea comerþului ile-
gal cu þigarete. Din 2010, derulãm
anual campanii publice anti-con-
trabandã, în parteneriat cu acestea.
În aceastã perioadã se deruleazã
cel de al doilea val al campaniei
„Contrabanda e boalã grea”, lansa-
tã recent în punctul vamal Albiþa,
în parteneriat cu Autoritatea Vama-
lã Românã, Poliþia de Frontierã,
Poliþia Românã, Serviciul Vamal al

Republicii Moldova, Poliþia de
Frontierã a Republicii Moldova ºi
Asociaþia Investitorilor din Ro-
mânia în Republica Moldova. Pen-
tru prima datã, campania se derule-
azã simultan pe ambele maluri ale
Prutului, în România ºi în Moldo-
va. Mesajul este promovat prin
afiºaj stradal în judeþele ºi raioane-
le cele mai afectate de comerþul ili-
cit, în Bucureºti, Chiºinãu ºi în toa-
te zonele de frontierã, precum ºi pe
TVR, TVR Moldova, TVR Info ºi
online pe www.faracontrabanda.ro
ºi www.facebook.com/faracontra-
banda.ro, pentru o perioadã de
douã luni.

Motivul pentru care lansãm astfel
de campanii de conºtientizare este
simplu. Dacã scade contrabanda,
vindem mai mult ºi, implicit, virãm
mai mult la buget. Când am lansat
prima campanie publicã în partene-
riat cu autoritãþile, în 2010, contra-
banda era la cer: 36.2%. Nu spun cã
aceste demersuri sunt determinante,
dar sunt importante. Pentru cã su-
biectul este menþinut în actualitate ºi
atrage atenþia. Nu poþi cere oameni-
lor sã cumpere scump, pentru cã e fi-
resc sã îºi doreascã sã cumpere ief-
tin. Dar mesajele semnaleazã efecte-
le negative ale contrabandei ºi o fac
cu umor, încercând sã capteze o au-
dienþã cât mai largã. Unul dintre
obiectivele acestor campanii este ºi
reducerea fluxului de produse ilega-
le provenite din Moldova. De ase-
menea, diferenþele de preþuri ale pa-
chetelor de þigarete dintre România
ºi þãrile din afara UE sunt mari din
cauza sistemului diferit de accizare.
Iar diferenþele între preþurile produ-

selor legale ºi ale celor ilegale se
adânceºte, ajungând la peste 6 lei.
Aºadar, este foarte important sã
menþinem fenomenul în atenþia pu-
blicului larg ºi a autoritãþilor.

Reporter: Pe lângã campaniile
publice, în ce constã cooperarea cu
autoritãþile?

Gilda Lazãr: Printre cele mai
eficiente instrumente de luptã
împotriva contrabandei se numãrã
echipele canine mobile. Peste 50
de câini special instruiþi pentru
depistarea drogurilor, produselor
din tutun ºi a numerarului au fost
donaþi de JTI în ultimii doisprezece

ani Autoritãþii Vamale.
Începând de anul viitor, va fi de-

marat un proiect de formare a echi-
pelor canine specializate în detec-
tarea armelor ºi muniþiilor, în con-
textul rãzboiului din Ucraina. În
cadrul Parteneriatului reînnoit re-
cent cu Vama, JTI a donat o serie
de echipamente necesare activitã-
þii de supraveghere ºi control. În
2013, am semnat un Protocol de
Cooperare cu Poliþia de Frontierã,
iar în 2019 JTI a donat echipamen-
te de ultimã generaþie necesare
monitorizãrii frontierelor. Ca ur-
mare a reînnoirii Protocolului cu
Poliþia de Frontierã, vom sprijini
în continuare efortul logistic nece-
sar monitorizãrii frontierelor.
Suntem mândri cã putem contri-
bui alãturi de autoritãþi la comba-
terea crimei organizate, la sigu-
ranþa graniþelor þãrii ºi ale Uniunii
Europene.

Reporter: Ce investiþii aþi reali-
zat în ultima perioadã ºi ce planuri
de investiþii aveþi în general, pentru
anul în curs?

Gilda Lazãr: Fabrica JTI din
Bucureºti are în derulare un pro-
gram de investiþii de 60 de milioa-
ne de euro pentru modernizarea ca-
pacitãþilor de producþie, demarat în
2021. Ca urmare, cresc volumele
de þigarete fabricate în þara noastrã,
iar fabrica din România are un rol
din ce în ce mai important în apro-
vizionarea pieþelor din Uniunea
Europeanã cu produse JTI. În mo-
mentul de faþã, aproximativ 75%
din producþia JTI Manufacturing
este exportatã în circa 50 de þãri.

ªi în 2022 ne-am diversificat por-

tofoliul de produse printr-o serie de
lansãri, cum ar fi Camel Original
Filters, Camel Original Blue, Ca-
mel Caster, Sobranie Collection
Lumia, Sobranie Collection Red,
Winston Nova Gold. Am continuat,
de asemenea, sã fim parteneri ai ce-
lor mai mari festivaluri organizate
în România, ca Untold, Neversea,
Nostalgia sau Saga. Am reuºit sã
recuperãm organizarea tuturor
evenimentelor corporatiste pe care
le-am amânat în pandemie. În 2022
am organizat douã ediþii ale
„Întâlnirilor JTI”, dedicate cu pre-
cãdere dansului contemporan, pre-
cum ºi douã ediþii ale Burselor eu-
ropene JTI pentru Jurnaliºti, ambe-
le programe derulate continuu timp
de 23 de ani.

Continuãm sã investim în comu-
nitate ºi prin diversificarea progra-
melor sociale destinate categoriilor
defavorizate, în special seniori ºi
persoane aflate în dificultate. Lu-
crãm alãturi de organizaþii caritabi-
le ca SoSiSeSa, ARC, Ateliere fãrã
Frontiere, Alãturi de voi etc. JTI
este una dintre primele companii
multinaþionale care a demarat pro-
grame de responsabilitate socialã,
fiind recunoscutã ca ”Good Corpo-
rate Citizen” încã din anul 2000.

În 2023, vom aniversa 30 de ani
în România. Ne dorim sã rãmânem
un pilon al economiei ºi societãþii
româneºti: sã producem local, sã
investim, sã fim un angajator de
succes (Top Employer).

Reporter: Mulþumesc! n

P
entru tutun, nu doar criza, pandemia, problemele de mediu sau

rãzboiul fac ca ecuaþia sã aibã prea multe necunoscute. Ci ºi ca-

drul de reglementare în continuã schimbare ºi tendinþa de „demo-

nizare” cu care se confruntã industria peste tot în lume. Tutunul

s-a dovedit însã o constantã de bazã pentru economia localã, o

certitudine într-un context complet incert. Cu ce se confruntã industria în

momentul de faþã ºi care sunt perspectivele pentru urmãtorii ani aflãm de la

Gilda Lazãr, Director Corporate Affairs & Communications JTI România,

Moldova ºi Bulgaria.

La lansarea valului al doilea al campaniei “Contrabanda e boalã grea”

Câine în acþiune în Vama Albiþa

JTI în România
(date din 2021 cumulate pentru JTI Trading ºi JTI Manufacturing)

ü Cifra de afaceri: 7 miliarde lei, creºtere de 12% vs 2020;

ü Taxe virate la stat: 5,6 miliarde lei, creºtere de 14% vs 2020;

ü Profit: 825 milioane lei, creºtere de 13% vs 2020;

ü 75% din producþie, la export;

ü Peste 1.200 de angajaþi.
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PRODUSE SI SERVICII
OBIECTIV MAJOR AL BAT

Venituri de 5 miliarde
lire sterline pânã în 2025, din

produsele cu risc redus*
(Interviu cu Ileana Dumitru, Director juridic ºi relaþii publice al Ariei Europa Centralã ºi de Sud din cadrul BAT)

l BAT urmãreºte ca 50 de milioane de consumatori sã aleagã, pânã în 2030, produsele sale care nu implicã arderea tutunului

Reporter: Unde se situeazã indus-
tria tutunului din þara noastrã, în
acest moment de rãscruce, pe care
l-am putea caracteriza ca fiind o gra-
niþã între pandemie ºi rãzboi?

Ileana Dumitru: Ultimii ani au
fost plini de provocãri, multe dintre
ele inimaginabile pânã recent, fiind
greu de crezut cã în secolul tehnolo-
giei ºi al inovaþiei ne mai putem con-
frunta cu situaþii precum cele men-
þionate mai sus. Este un impact pu-
ternic la nivel de business, dar mai
ales la nivel individual, pentru cã
este greu de conceput sã nu poþi pla-
nifica ce vei face luna urmãtoare sau
chiar în anii urmãtori.

La fel ca mai toate industriile, ºi
industria tutunului a trecut printr-o
perioadã de adaptare. Sigur, BAT
este o companie prezentã pe piaþa
globalã de 120 de ani, se poate consi-
dera cã beneficiazã de o experienþã
bogatã a istoriei, cu toate provocãrile
sale. Dar cred cã întotdeauna existã
un factor de surprindere, mai ales cã
tindem sã privim spre viitor ºi noi
provocãri, nu neapãrat spre trecut ºi
lecþii pe care, iatã, suntem forþaþi sã
le retrãim.

Ne-am concentrat foarte mult spre
douã direcþii principale: în primul
rând, pe siguranþa oamenilor noºtri,
a partenerilor comerciali ºi a consu-
matorilor, prin comunicãri perma-
nente ºi mãsuri imediate luate atât ca
politici interne, cât ºi ca urmare a re-
comandãrilor autoritãþilor abilitate;
în al doilea rând, asigurarea continu-
itãþii business-ului ºi adaptarea la
noile condiþii de lucru, prin dezvolta-
rea tehnologiei ºi utilizarea eficientã
a sistemelor deja operaþionale.

Pe plan local, BAT rãmâne unul
dintre principalii actori ai econo-
miei, 2022 fiind un an foarte special
pentru noi, în care aniversãm 25 de
ani de prezenþã ºi rezultate remarca-
bile ale activitãþii noastre: în 2021,
din totalul de 20 de miliarde de lei vi-
raþi de cãtre industrie la bugetul de
stat, contribuþia BAT este cea mai
semnificativã – circa 11 miliarde lei
sub formã de taxe ºi accize. Avem
3.000 de angajaþi în cele trei entitãþi
economice ale Grupului în România
ºi generãm peste 30.000 de locuri de
muncã pe lanþul valoric. Respectãm
agenda de sustenabilitate a Grupului
ºi dezvoltãm permanent proiecte cu
impact pozitiv în societate, pentru
protejarea mediului, a culturii din
România ºi a comunitãþilor. Nu în ul-
timul rând, susþinem ºi promovãm, în
special prin exemplu propriu, un
comportament comercial responsa-
bil, bazat pe integritate ºi rãspundere.

Reporter: Cum vã afecteazã con-
diþiile economice actuale - inflaþia,
dobânzile, creºterile de preþ în dome-
niul energiei ºi al carburanþilor?

Ileana Dumitru: România este o
piaþã extrem de importantã pe harta
Grupului, în care BAT investeºte în
mod susþinut încã de la început, iar
rezultatele vorbesc de la sine: impac-
tul total al BAT în economia Româ-
niei în aceastã perioadã este de 125
de miliarde de euro**. Cu siguranþã,
în toþi aceºti ani au existat diferite
crize precum cele menþionate de
dumneavoastrã, dar cred cã este
foarte important ca mediul de afaceri
sã aibã pregãtite din timp instrumen-
te pentru abordarea lor, iar factorii
decizionali sã creeze cadrul adecvat
dialogului pentru mãsurile necesare.
Este un parteneriat fãrã de care nu
poate exista creºtere ºi dezvoltare

economicã.
Menþionez în acest context recen-

tele modificãri ale Codului Fiscal,
prin care a fost creat un calendar de
creºtere predictibilã a accizelor pen-
tru toate categoriile de produse din
tutun, dar ºi modificãrile aduse Co-
dului Vamal în domeniul combaterii
traficului ilicit de produse din tutun,
o mãsurã necesarã pentru susþinerea
eficientã a eforturilor autoritãþilor în
domeniu. În 2021, pe fondul reduce-
rii pieþei negre, BAT a plãtit la buge-
tul de stat cu circa 1,25 miliarde de
lei mai mult faþã de anul precedent,
ajungând la circa 11 miliarde de lei
contribuþii prin accize ºi taxe.

Cu siguranþã nu suntem indiferenþi
acestor evoluþii ºi, similar altor indus-
trii, costurile au crescut ºi pentru noi,
însã depunem eforturi constante
pentru a menþine la acelaºi nivel cali-
tatea produselor, satisfacþia consu-
matorilor ºi continuãm sã investim
activ în echipa localã de angajaþi ai
companiei. Doar în România, BAT
face aproximativ 200 de noi angajãri
pe an ºi investeºte circa 1 milion de
euro anual în programe de training ºi
dezvoltare profesionalã. Deºi piaþa
muncii se confruntã cu fluctuaþii ma-
jore în ultimii ani, un angajat BAT
România lucreazã, în medie, pentru
o perioadã de cel puþin 7 ani în cadrul
companiei.

Reporter: Ce mãsuri aþi abordat
în acest an în ceea ce priveºte comer-
þul digital?

Care este strategia pe care o are
compania dumneavoastrã privind
practicile comerciale?

Ileana Dumitru: Am înþeles de
foarte mult timp cã digitalizarea ºi
inovaþia sunt esenþiale pentru o
creºtere durabilã a business-ului, de
aceea am investit constat atât în pre-
gãtirea oamenilor, cât ºi în resurse
tehnologice apte sã susþinã dezvolta-
rea de soluþii ºi inovaþii necesare efi-
cientizãrii proceselor noastre. La ni-
vel global, inovaþia ºi noile tehnolo-
gii au un impact la nivelul tuturor in-
dustriilor, dar ºi asupra comporta-
mentului de consum ºi a aºteptãrilor
consumatorilor. La nivelul compa-
niei, traversãm o perioadã intensã de
transformare, în primul rând ca ur-
mare a investiþiilor masive în seg-
mentul de cercetare ºi dezvoltare a
noi categorii de produse. Specific pe
partea de digitalizare, ne-am dorit sã
ducem ideea de inovaþie ºi mai depar-
te, în modelul de business al companiei,
astfel cã, din 2019, BAT România a
devenit primul jucãtor în domeniul
produselor din tutun care a înfiinþat o
platformã de comenzi online pentru
retaileri, facilitând fluxul de date
între BAT si partenerii noºtri comer-
ciali, fapt care a susþinut foarte mult
business-ul în perioada pandemiei ºi
a distanþãrii fizice necesare.

Indiferent de canalele de comuni-
care ºi comercializare utilizate, ne
concentrãm pe adoptarea unor prac-
tici comerciale responsabile atât din
partea companiei noastre, cât ºi a
partenerilor comerciali. Toate pro-
dusele cu nicotinã sunt destinate
exclusiv consumatorilor adulþi, de
aceea BAT desfãºoarã anual progra-
me pentru informarea comercianþi-
lor ºi a consumatorilor cu privire la
prevederile legale conform cãrora
minorii nu ar trebui sã aibã acces la
produsele cu nicotinã. Campania
„Alege Asumat un Comportament
Comercial Curat” desfãºuratã de
BAT în parteneriat cu Autoritatea

Naþionalã pentru Protecþia Consu-
matorilor ºi-a propus sã sublinieze
importanþa practicilor comerciale
corecte cu ajutorul unor mesaje de
conºtientizare privind toleranþa zero
faþã de comercializarea produselor
cu nicotinã cãtre minori, în 32.000 de
magazine partenere din România.

Reporter: În acest moment, con-
trabanda cu tutun se aflã la un nivel
minim. Cums-a reuºit acest lucru ºi cum
consideraþi cã poate fi menþinut acest ni-
vel? Este posibilã menþinerea lui?

Ileana Dumitru: Menþionam an-
terior comerþul online ºi beneficiile
integrãrii tehnologiei în procesele de
business. Desigur, orice monedã are
douã feþe ºi, pe lângã avantaje, co-
merþul online prezintã ºi riscuri pre-
cum cele create de traficul ilicit cu
produse din tutun, care se diversifica
permanent în special în mediul
online. Potrivit Europol, în Uniunea
Europeanã existã peste 5.000 de gru-
pãri de crimã organizatã specializate
în operaþiuni transfrontaliere coor-
donate online. În al doilea rând, în
România s-a intensificat activitatea
de contrafacere: doar în 2022 au fost
identificate ºi închise cinci fabrici
ilegale de produse din tutun de pe te-
ritoriul þãrii.

În luna august, piaþa neagrã a þiga-
retelor a înregistrat un nou minim
istoric, de 6,1% din totalul pieþei, iar
acesta este un rezultat al eforturilor
comune ale autoritãþilor ºi industriei.
Reducerea nivelului contrabandei cu
tutun înseamnã creºterea contribuþii-
lor industriei la bugetul de stat. Pe
fondul reducerii nivelului contra-
bandei, în anul 2021 BAT a fost pen-
tru al doilea an consecutiv cel mai
mare contribuabil la bugetul de stat,
cu circa 11 miliarde de lei plãtiþi sub
formã de taxe ºi accize, o creºtere de
10% faþã de anul precedent.

Cu toate acestea, traficul ilicit
continuã sã reprezinte un risc serios
la adresa dezvoltãrii economice ºi a
siguranþei comunitãþilor. De aceea,
platforma noastrã de informare Stop-
Contrabanda.ro, centralizator în
timp real al capturilor de þigarete din
toatã þara, rãmâne unul dintre cele
mai utile instrumente în lupta împo-
triva contrabandei, prin informare ºi
conºtientizare permanentã asupra fe-
nomenului. Derulãm în mod con-
stant campanii de informare despre
efectele severe ale contrabandei asu-
pra dezvoltãrii comunitãþilor ºi a si-
guranþei consumatorilor ºi prin ac-
þiuni concrete de sprijinire derulate
în parteneriat cu autoritãþile abilita-
te. Iar rezultatele sunt vizibile.

La începutul lunii septembrie, am
reînoit Protocolul de Cooperare pen-
tru combaterea comerþului ilegal cu
þigarete cu Autoritatea Vamalã
Românã, pentru susþinerea eforturi-
lor de prevenire ºi combatere a încãl-
cãrilor legislaþiei vamale ºi fiscale
referitoare la traficul ºi comertul ili-
cit cu produse din tutun. De aseme-
nea, continuãm sã colaborãm ºi sã
desfãºurãm campanii de combatere a

traficului ilicit atât cu Poliþia de
Frontierã Românã, cât ºi cu Poliþia
Românã.

Reporter: În ce mod calendarul
de majorare a accizelor ajutã indus-
tria de profil?

Ileana Dumitru: Am susþinut
întotdeauna cã un cadru fiscal pre-
dictibil ºi echilibrat, bazat pe consul-
tãri ºi dialog constructiv cu toate pãr-
þile interesate, genereazã un context
benefic atât pentru mediul de afaceri,
care îºi poate dezvolta ºi diversifica
investiþiile ºi planul de business pe o
perioadã mai lungã de timp, dar ºi
pentru bugetul statului, care se poate
baza pe taxe plãtite la timp ºi într-un
volum predictibil. În cazul produse-
lor din tutun, era nevoie de acest ca-
lendar de creºtere a accizelor pentru
toate categoriile de produse din tutun
ºi nicotinã, deoarece, similar altor
industrii cu produse accizabile, sun-
tem un domeniu puternic afectat de
riscurile contrabandei, iar eventuale
modificãri bruºte sau neplanificate
ar impacta în mod sever atât planuri-
le de business, cât ºi puterea de cum-
pãrare localã ºi, implicit, nivelul ve-
niturilor la bugetul de stat.

Un cadru legal corect dezvoltat ºi
aplicat înseamnã conformitate ºi re-
spectarea acelor prevederi, iar adop-
tarea recentã a unui calendar de acci-
zã pentru toate produsele din tutun
va genera cu siguranþã predictibilita-
tea ºi conformitatea necesare dez-
voltãrii unui mediu economic suste-
nabil, creºteri ale veniturilor la buge-
tul de stat ºi reducerea nivelului con-
trabandei ºi, implicit, a riscurilor la
adresa siguranþei consumatorilor ºi a
comunitãþilor.

Reporter: Cum a evoluat seg-
mentul produselor alternative la þi-
gãrile clasice?

Ileana Dumitru: În 2020, BAT
ºi-a definit agenda de sustenabi-
litate*** sub conceptul unificator
de a oferi un viitor mai bun – A
Better Tomorrow™ – prin reducerea
impactului afacerii sale asupra sãnã-
tãþii, un obiectiv ambiþios care se
aplicã tuturor liniilor de business.

Obiectivul BAT este ca 50 de mi-
lioane de consumatori sã aleagã pro-
dusele sale care nu implicã arderea
tutunului pânã în 2030 ºi de a genera
venituri de 5 miliarde de lire sterline
din noile categorii pânã în 2025.
Suntem mândri de rezultate foarte
bune înregistrate deja în acest sens:
numãrul consumatorilor adulþi din
întreaga lume ale produselor noastre
cu risc redus* a ajuns în primul se-
mestru al lui 2022 la 20,4 milioane.

Dispozitivul glo lansat în Româ-
nia în 2018 are o ratã rapidã de
creºtere pe piaþã: peste 300.000 de
fumãtori adulþi au adoptat deja glo în
România, iar fabrica noastrã de la
Ploieºti, a doua cea mai mare a gru-
pului din Uniunea Europeanã ºi între
primele cinci la nivel global, este
principalul producãtor de consuma-
bile din tutun pentru glo din Europa.

Desigur, dezvoltarea acestei noi

categorii de produse cu risc redus*
necesitã alocarea unor importante
resurse atât în cercetarea ºi dezvolta-
rea, cât ºi în studierea impactului lor
asupra utilizatorului, comparativ cu
fumatul. Investim circa 350 de mi-
lioane de lire sterline anual în cerce-
tare ºi peste 1.500 de specialiºti lu-
creazã în diviziile de cercetare ºi
dezvoltare ale companiei, elaborând
cercetãri ample în domenii-cheie
precum chimia, toxicologia sau stu-
dii clinice bine fundamentate, care
susþin potenþialul de risc redus* al
acestor produse.

Recent am anunþat rezultatele im-
presionante ale studiului clinic de un
an de zile derulat asupra glo, care
aratã cã fumãtorii care au trecut ex-
clusiv la glo, cel mai inovator produs
din portofoliul BAT ce încãlzeºte, nu
arde tutunul, au obþinut îmbunãtãþiri
semnificative ºi susþinute ale mai
multor indicatori de potenþial de risc
asociat dezvoltãrii timpurii a unor
afecþiuni, comparativ cu cei care au
continuat sã fumeze.

Aceste informaþii pe termen lung
sunt susþinute de multe alte studii
existente, care aduc o contribuþie
semnificativã argumentului conform
cãruia produsele cu risc redus* au
potenþialul de a genera o transforma-
re cu impact major.

Reporter: Ce paºi a facut compa-
nia în acest an cãtre un viitor mai
bun?

Ileana Dumitru: În 2020, BAT
ºi-a asumat angajamentul global de
construire a unui viitor mai bun
(A Better Tomorrow™), ceea ce
înseamnã în primul rând reducerea
impactului afacerii noastre asupra
sãnãtãþii, atingerea excelenþei în pro-
tejarea mediului, dezvoltarea unui
impact social pozitiv ºi reiterarea an-
gajamentului pentru politici comer-
ciale corecte ºi responsabile.

Ne concentrãm foarte mult pe cer-
cetare în dezvoltarea noilor categorii
de produse, pentru a genera rezultate
ºi dovezi ºtiinþifice concrete care
permit factorilor decizionali ºi con-
sumatorilor sã fie informaþi cu privi-
re la rolul ºi la impactul acestor pro-
duse. Aceasta este realitatea din spa-
tele strategiei de reducere a riscurilor
asociate fumatului ºi este motivul
pentru care aceastã strategie are
sens. În prima jumãtate a lui 2022,
peste 20,4 milioane de consumatori
adulþi din întreaga lume au ales noile
categorii de produse din portofoliul
BAT, cu 2,1 milioane mai mult faþã
de 2021. Este un pas major în spriji-
nirea politicilor de reducere a efecte-
lor asociate fumatului, o tranziþie cãtre
alternative cu risc redus* pentru mi-
lioane de oameni din întreaga lume.

În plus, sustenabilitatea reprezintã
o parte importantã a strategiei
noastre de a construi un viitor mai
bun (A Better Tomorrow™), iar în
România ne concentrãm pe dezvol-
tarea de campanii de informare ºi
conºtientizare prin care partenerii ºi
consumatorii noºtri sã adopte un

comportament responsabil faþã de
mediu ºi societate, atât la nivel indi-
vidual, cât ºi comercial.

Este dificil de multe ori sã te im-
plici cu aceeaºi energie, sã crezi, sã
construieºti proiecte ale cãror rezul-
tate se vor vedea poate peste ani de
zile ºi pentru generaþii viitoare. Dar
ne pãstrãm neclintit interesul ºi pla-
nurile pentru atingerea obiectivelor
ambiþioase fixate de Grup ºi, în spe-
cial, pentru propria noastrã implica-
re la nivel individual ºi ca echipã.
Am crezut întotdeauna în puterea
exemplului ºi de aceea ne implicãm
în toate campaniile pe care le deru-
lãm în aceste domenii. Nu cred în
perfecþiune, dar cred cu tãrie în con-
secvenþã, în implicare ºi în abilitatea
noastrã - a companiei, a angajaþilor
ei, a partenerilor ºi a consumatorilor
noºtri - de a înþelege nevoia de impli-
care constantã în proiecte de suste-
nabilitate ºi de a planta azi seminþe
pentru un viitor mai bun.

Reporter: Ce proiecte investiþio-
nale aveþi în vedere?

Ileana Dumitru: De 25 de ani în
România, BAT este unul dintre pri-
mii investitori internaþionali impor-
tanþi activi în þara noastrã, un angaja-
tor strategic ºi un partener pe termen
lung al economiei locale. BAT a ge-
nerat un impact de peste 125 de mi-
liarde de euro în economie pânã în
prezent, iar din aceastã sumã, circa
24 de miliarde de euro reprezintã
contribuþia directã la bugetul statului
sub formã de taxe, accize ºi alte taxe
locale.

În ultimii ani am avut investiþii di-
recte estimate la peste 500 de milioa-
ne de euro în unitatea noastrã de pro-
ducþie din Ploieºti. Aceasta este a
doua cea mai mare unitate de pro-
ducþie din Europa ºi între primele
cinci ale grupului la nivel global, iar
60% din produsele fabricii BAT din
Ploieºti sunt exportate cãtre zeci de
pieþe din întreaga lume.

De asemenea, alãturi de investiþii-
le globale în cercetare ºi inovare pe
care compania le alocã în fiecare an,
continuãm sã investim în componen-
ta de transformare a afacerii noastre,
iar una dintre direcþiile strategice
este aceea de digitalizare. Transfor-
marea digitalã în BAT înseamnã uti-
lizarea tehnologiei pentru a genera
valoare pentru consumatori, parte-
neri comerciali, angajaþi, investitori
ºi societate.

Prin activitatea sa susþinutã, BAT
rãmâne un investitor major ºi conti-
nuã sã investeascã atât direct, cât ºi
indirect, în economia localã.

Reporter: Mulþumesc! n

* Bazat pe dovezile existente ºi pre-
supunând o trecere completã de la fu-
mat la aceste produse. Aceste produ-
se nu sunt lipsite de risc ºi provoacã
dependenþã.
** Conform studiului independent de-
rulat de CIVITTA, 2021
*** Low-Carbon Transition Plan 2022

BAT ESG Report 2021

O
biectivul BAT este ca 50 de milioane de consumatori sã aleagã,

pânã în 2030, produsele sale care nu implicã arderea tutunului ºi

sã genereze venituri de 5 miliarde de lire sterline din noile cate-

gorii, pânã în 2025, ne-a spus, într-un interviu, Ileana Dumitru,

Director juridic ºi relaþii publice al Ariei Europa Centralã ºi de Sud

din cadrul BAT.

Potrivit domniei sale, este foarte important ca mediul de afaceri sã aibã pre-

gãtite din timp instrumente pentru abordarea crizelor din economie, iar fac-

torii decizionali sã creeze cadrul adecvat dialogului pentru mãsurile necesa-

re. Ileana Dumitru exemplificã: “Este un parteneriat fãrã de care nu poate

exista creºtere ºi dezvoltare economicã. Menþionez în acest context recen-

tele modificãri ale Codului Fiscal, prin care a fost creat un calendar de

creºtere predictibilã a accizelor pentru toate categoriile de produse din tu-

tun, dar ºi modificãrile aduse Codului Vamal în domeniul combaterii traficu-

lui ilicit de produse din tutun, o mãsurã necesarã pentru susþinerea eficientã

a eforturilor autoritãþilor în domeniu”.
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CONTRABANDA
REPREZENTANÞII IGPF:

Poliþiºtii de frontierãaucapturat
pachetede þigãri învaloarede

peste22milioane lei, înprimele
opt lunidin2022

l În perioada ianuarie-august, Poliþia de Frontierã Românã a reþinut, în vederea confiscãrii, 1.645.657 de pachete de þigãri, 1.753.600
þigarete, 9.628 kg tutun ºi 23.832 kg tutun narghilea, plus 1.750.000 timbre de accizã

Reporter: Ce cantitãþi de þigarete
au fost confiscate de Poliþia de Fron-
tierã în ultimul an ºi de la începutul
anului pânã în prezent?

IGPF: Adiacent prejudiciilor
aduse bugetului de stat, traficul ile-
gal de þigãri alimenteazã ºi alte pa-
liere infracþionale, cu dimensiune
transfrontalierã, inclusiv cel repre-
zentat de criminalitatea organizatã.

Contracararea acestui fenomen
este un obiectiv prioritar ºi perma-
nent al Poliþiei de Frontierã Române,
atât prin demersuri instituþionale
proprii, cât ºi prin colaborare cu alte
structuri ale statului sau cu reprezen-
tanþi ai societãþii civile.

Dacã pentru perioada 2020-2021
izbucnirea pandemiei COVID-19 a
fost evenimentul care a redefinit mo-
dul de interacþiune socialã, limitând
pe cât posibil circulaþia persoanelor
prin punctele de trecere a frontierei
ºi determinând persoanele implicate
în contrabandã cu þigãri sã gãseascã
noi moduri de operare, evenimentul
major care a marcat anul 2022 este
reprezentat de declanºarea conflictu-
lui armat din Ucraina.

Traficul ilegal cu þigãri a continuat
sã scadã, inclusiv ºi ca urmare a in-
tensificãrii acþiunilor întreprinse de
poliþiºtii de frontierã, care, în coope-
rare cu alte autoritãþi de aplicare a
legii, au continuat sã depisteze canti-
tãþi semnificative de þigarete de con-
trabandã, sã destructureze grupãri
organizate, precum ºi sã desfiinþeze
fabrici clandestine de þigarete.

Astfel, în întreg anul 2021, poli-
þiºtii de frontierã au reþinut în vede-
rea confiscãrii 3,9 milioane de pa-
chete cu þigãri, având o valoare apro-
ximativã de 50 de milioane lei, peste
62.000 kg tutun, 765 kg tutun narghi-
lea ºi au fost identificate ºi destructu-
rate ºase grupuri organizate în vede-
rea sãvârºirii infracþiunii de contra-
bandã cu þigãri, în care au fost impli-
cate 52 de persoane.

În primele opt luni ale anului cu-
rent, în urma activitãþilor desfãºura-
te la nivelul P.F.R., poliþiºtii de fron-
tierã au reþinut în vederea confiscãrii
1.645.657 de pachete de þigãri, cu o
valoare de 22.479.079 de lei
(1.448.198 pachete þigãri fac obiec-
tul contrabandei), 1.753.600 þigare-
te, 9.628 kg tutun ºi 23.832 kg tutun
narghilea. De asemenea, poliþiºtii de
frontierã au descoperit ºi reþinut
1.750.000 de timbre de accizã.

În luna iulie 2022, conform stu-
diului Novel Research la nivel naþio-
nal, contrabanda cu produse din tu-
tun a scãzut, ajungând la una dintre
cele mai reduse valori istorice. Acest
aspect este o consecinþã a eforturilor
autoritãþilor de a combate fenome-
nul, dar ºi a campaniilor de informa-
re organizate la nivel naþional, la
care au participat activ ºi structurile
de prevenire din cadrul Poliþiei de
Frontierã Române.

Reporter: Care sunt noile moda-
litãþi prin care se face comerþ ilicit cu
tutun?

IGPF: Cea mai întâlnitã metodã
folositã de contrabandiºti pentru a
introduce þigãrile în România rãmâ-
ne în continuare trecerea acestora
peste “frontiera verde” de cãtre cã-
rãuºi, în general prin locuri greu ac-
cesibile poliþiºtilor de frontierã, tran-
sportate pânã la locurile de depozi-
tare sau pânã la mijloacele de tran-
sport. De regulã, aceºtia sunt persoa-
ne care îºi desfãºoarã activitatea în
zonã ºi care cunosc particularitãþile
terenului foarte bine. Pentru trans-
port sunt folosite autoturisme sau
microbuze înmatriculate în alte sta-
te, cu plãcuþe de înmatriculare false
sau chiar fãrã plãcuþe de înmatricula-
re. Sunt exploatate capabilitãþile au-
tovehiculelor de teren, care pot cir-
cula pe rute ocolitoare, drumuri fore-
stiere sau neamenajate, ocolind în
acest fel zonele de patrulare ale poli-
þiei de frontierã. Rutele utilizate pen-
tru transport sunt asigurate de cãtre
grupãrile infracþionale cu observato-
ri ºi antemergãtori.

Pe lângã metoda clasicã de opera-
re (introducerea þigãrilor peste
„frontiera verde”), o altã metodã des
întâlnitã este reprezentatã de intro-
ducerea ilegalã a þigãrilor în Rom-
ânia, prin ascunderea acestora în
mijloacele de transport (în diferite
spaþii special amenajate din mijloa-
cele de transport sau în pãrþile com-
ponente ale acestora). Una dintre
cele mai utilizate este „metoda ca-
pac”, care constã în ascunderea pa-
chetelor de þigarete printre alte cate-
gorii de mãrfuri sau ascunderea în
locaºuri special amenajate, precum
pereþi dubli, rezervoare duble etc.

Utilizarea pe teritoriul României a
unor fabrici clandestine de þigarete,
doar în anul 2022, poliþiºtii de fron-
tierã reuºind sã idetifice ºi sã desfiin-
þeze patru astfel de fabrici.

Reporter: Prin ce vãmi intrã ile-

gal cea mai mare cantitate de þigarete
ºi din ce zone sunt aduse ilicit þigare-
te la noi în þarã?

IGPF: În primele opt luni ale anu-
lui 2022, graniþa de nord a þãrii rãmâ-
ne cea mai afectatã de traficul cu pro-
duse din tutun, constatându-se cã
aproximativ 34% din totalul þigãrilor
confiscate la nivelul Poliþiei de Fron-
tierã Române au fost descoperite la
graniþa româno-ucraineanã. Scãde-
rea ponderii þigãrilor traficate la gra-
niþa cu Ucraina, raportat la anul ante-
rior, este determinatã de situaþia din
statul vecin, precum ºi de mãsurile
dispuse de întãrire a dispozitivului
de supraveghere a frontierei de la
graniþa comunã..

De asemenea, din punct de vedere
al capturilor, cantitãþi însemnate au
fost înregistrate ºi în zona de compe-
tenþã a Gãrzii de Coastã, dar acestea
nu au fost introduse în þarã pe la fron-
tiera maritimã.

La graniþa de sud a României, pro-
centul þigaretelor fãrã timbru desco-
perite pe aceste segmente de frontier
poate indica probabilitatea ca þara
noastrã sã fie doar o þarã de tranzit,
destinaþia finalã a þigaretelor fiind
reprezentatã de statele din centrul ºi
vestul Europei. Cea mai utilizatã me-
todã la frontiera cu Bulgaria ºi Ser-
bia o reprezintã „metoda capac”.

În perioada analizatã, poliþiºtii de
frontierã din cadrul IGPF în coopera-
re cu ANAF, DIICOT ºi IGPR au or-
ganizat percheziþii la douã fabrici
clandestine. Una dintre fabrici a fost
localizatã într-o halã industrialã deza-
fectatã din judeþul Buzãu, autoritãþile
confiscând pachete de þigarete in-
scripþionate cu numele unor mãrci cu-
noscute, produse folosite pentru am-
balare, utilaje folosite în procesul de
producþie, precum ºi cantitatea de pe-
ste 1.000 kg tutun. A doua fabricã a
fost localizatã în judeþul Neamþ, func-
þionând într-o halã aparþinând unui
fost complex zootehnic. Au fost ridi-
cate în vederea confiscãrii utilaje de

prelucrare ºi ambalare, materiale fo-
losite pentru producþie inscripþionate
cu numele unei marci de þigãri, pre-
cum ºi aproximativ 20.000 kg tutun.

Reporter: Cum s-au modificat, în
ultimul an, segmentele contrabandei
(ilicite witte, duty-free, vãmi, pieþe
etc.)?

IGPF: Din punct de vedere al pro-
venienþei þigaretelor, aproximativ
69% din total sunt inscripþionate

”Duty Free”, înregistrând o creºtere
faþã de semestrul întâi din 2021, când
reprezentau 36% din total. Acestea
sunt urmate de þigãrile fãrã timbre fi-
scale, care însumeazã 20% din tota-
lul confiscãrilor înregistrate la nive-
lul Poliþiei de Frontierã. Þigãrile de
provenienþã Republica Moldova
ocupã 7% din total, iar în cazul þiga-
retelor de provenienþã Ucraina, aces-
tea au o pondere de 1%.

Reporter: Ce mãsuri de combate-
re a contrabandei cu þigãri ºi a eva-
ziunii fiscale în domeniu au fost lua-
te anul trecut ºi ce mãsuri se au în ve-
dere în continuare în acest an?

IGPF: Pe fondul unei constante
presiuni pe linia traficului ilicit cu
produse din tutun, la nivelul Poliþiei
de Frontierã Române au fost identifi-
cate ºi dispuse o serie de mãsuri în
vederea prevenirii ºi combaterii fe-
nomenului, acestea constând în:

- întãrirea dispozitivelor de supra-
veghere a frontierei;

- intensificarea acþiunilor infor-
mativ-operative ºi cercetarea cazuri-
lor înregistrate, în vederea depistãrii
reþelelor de contrabandã cu þigãri;

- documentarea temeinicã a activi-
tãþilor ce urmeazã a fi derulate, stabi-
lirea zonelor de risc, sarcinilor ºi res-
ponsabilitãþilor forþelor implicate,
modalitãþilor ºi a timpilor de acþiune
în scopul eficientizãrii misiunilor
operative derulate

- constituirea de echipe mixte de

lucru alcãtuite din reprezentanþi ai
Poliþiei de Frontierã, Direcþiei Gene-
rale a Vãmilor ºi Direcþiei Generale
Antifraudã, în scopul investigãrii ca-
uzelor complexe, sub coordonarea
procurorilor din cadrul parchetelor
competente sã supravegheze activi-
tatea de cercetare penalã;

- evaluarea periodicã a activitãþilor
desfãºurate în domeniul contrabandei
în scopul identificãrii vulnerabilitãþi-

lor ºi adoptãrii de mãsuri eficiente de
prevenire ºi combatere a riscurilor.

- consolidarea cooperãrii cu auto-
ritãþile administraþiei publice locale
ºi populaþia rezidentã în localitãþile
aflate în zona de frontierã;

- intensificarea colaborãrii cu in-
stituþii similare din celelalte state
membre, în scopul realizãrii unui
schimb operativ eficient de date ºi
informaþii de interes operativ, cerce-
tãrii în comun a cazurilor complexe,
operaþionalizãrii de echipe de tip
task-force, etc.

Reporter: Ce investiþii au fost fã-
cute în ultimul an, în ce segment ºi ce
urmeazã, din acest punct de vedere?

IGPF: Referitor la investiþiile re-
alizate pentru contracararea acestui
fenomen, în special în zona aflatã la
graniþa cu Ucraina, menþionãm fap-
tul cã acestea au vizat douã paliere:
cel al investiþiilor realizate prin me-
canisme instituþionale ºi cel al dona-
þiilor primite ca urmare a dezvoltãrii
parteneriatului cu societatea civilã.

Astfel, din fonduri europene, dar
si de la bugetul de stat s-au achiziþio-
nat, în ultimii ani, camere individua-
le cu termoviziune, autospeciale de
supraveghere cu termoviziune ºi ca-
mere de supraveghere fixe.

De asemenea, urmare a eforturilor
instituþionale întreprinse pentru con-
solidarea parteneriatului cu societa-
tea civilã pentru combaterea traficu-
lui ilicit transfrontalier, producãtorii

de þigarete au sprijinit instituþia noas-
trã cu donaþii constând în echipa-
mente tehnice utlizate în activitatea
specificã de cãtre poliþiºtii de fron-
tierã. De exemplu, anul trecut, 250
de camere speciale de supraveghere
au intrat in dotarea instituþiei (într-un
proiect realizat cu sprijinul BAT),
care acoperã segmente importante
din graniþa României, supuse încer-
cãrilor continue de trecere fraudulo-
asã cu cantitãþi de þigãri.

Reporter: Cum colaboreazã poli-
þia noastrã de frontierã cu autoritatea
omoloagã din þãrile vecine?

IGPF: Având în vedere cã þigãrile
de contrabandã provin din þãrile ve-
cine, se colaboreazã cu autoritãþile
de frontierã vecine, precum ºi cu in-
stituþiile abilitate, fiind propuse mã-
suri ºi dezvoltarea unor mecanisme,
care sã descurajeze dezvoltarea ace-
stui fenomem.

La nivelul Poliþiei de Frontierã
Române existã încheiate acorduri bi-
laterale de cooperare cu statele veci-
ne, schimbul de informaþii operative
fiind un element cheie în procesul de
prevenire ºi combatere a contraban-
dei cu produse din tutun. Periodic,
autoritãþile Poliþiei de Frontierã
Române participã la întâlniri de lu-
cru cu omologii din statele vecine, în
cadrul cãrora este analizatã situaþia

operativã la frontiera comunã pentru
a se identifica ºi implementa mãsuri
adecvate.

Schimbul de informaþii ºi bune
practici cu autoritãþile naþionale ce
au competenþe circumscrise acestui
domeniu, precum ºi cu agenþiile in-
ternaþionale – ex. EUROPOL,
INTERPOL, state membre ºi state
terþe învecinate participarea la ope-
raþiuni ºi misiuni comune ºi la pro-
grame de formare profesionalã spe-
cificã reprezintã principala direcþie
de acþiune a instituþiei.

Reporter: Cum colaboraþi cu in-
dustria de profil?

IGPF: Pentru eficientizarea ac-
þiunilor pe care Poliþia de Frontierã
Românã le întreprinde în domeniul
prevenirii si combaterii traficului
ilegal si depistãrii þigaretelor contra-
facute, s-a avut în vedere dezvolta-
rea unor parteneriate de cooperare cu
reprezentanþi ai mediului privat/re-
prezentanþi ai producãtorilor de þiga-
rete. Trebuie menþionat faptul cã,
impreunã cu companiile producãtoa-
re de tutun, s-au derulat în punctele
de trecere a frontierei din România
campanii naþionale de informare a
cetãþenilor cu privire la aspectele le-
gislative ºi riscurile la care se expun
prin implicarea în traficul ilicit de þi-
garete, respectiv pentru a face con-
ºtientã întreaga societate civilã cu
privire la acest fenomen.

Reporter: Mulþumesc! nFabricã ilegalã de þigarete, descoperitã în Neamþ. Sursa foto: politiadefrontiera.ro

760.000 de pachete cu þigãri, în valoare de peste 11 milioane de lei, depistate de poliþiºtii de
frontierã din cadrul Gãrzii de Coastã. Sursa foto: politiadefrontiera.ro



INTERNATIONAL
STUDIU ALLIED MARKET RESEARCH

Piaþaglobalãatutunului
vadepãºi260miliarde

dolaripânãîn2027
l Acest domeniu va avea o creºtere anualã compusã de 6,7%, în intervalul 2021-2027

P
iaþa tutunului va ajunge la
262,8 miliarde dolari în
2027, de la 183,1 miliar-
de dolari în 2019, în baza

unei creºteri anuale compuse
(CAGR) de 6,7% în intervalul
2021-2027, potrivit unui raport pu-
blicat de Allied Market Research,
preluat de einnews.com.

Tutunul este o plantã originarã
din America, una dintre cele mai
importante culturi ale fermierilor
americani de-a lungul timpului.
Este una dintre cele mai utilizate
substanþe din lume, care creeazã
dependenþã. Tutunul se referã la
oricare dintre plantele din genul
Nicotiana (în special Nicotiana ta-
bacum), care sunt originare din
America tropicalã ºi cultivate pe
scarã largã pentru frunzele lor, care
sunt uscate ºi procesate în principal
pentru fumat prin pipe, þigãri ºi tra-
bucuri. De asemenea, este tãiat
pentru formarea de tutun de meste-
cat sau mãcinat pentru alte tipuri de
preparate.

În ciuda reglementãrilor ºi a re-
stricþiilor stricte care vizeazã redu-
cerea consumului de tutun în dife-
rite þãri, piaþa tutunului este aºtep-
tatã sã creascã, în perioada
2021-2027, iar raportul anticipea-
zã cã factorii-cheie care vor sta la
baza extinderii pieþei globale de
profil sunt expansiuea ratei fumã-
torilor ºi cererea stabilã de produse
din tutun.

Conform sursei citate, tutunul
este o sursã semnificativã de veni-
turi fiscale pentru guvernele din
întreaga lume, iar reglementãrile
fiscale favorabile din economiile
în curs de dezvoltare susþin acum
creºterea pieþei de profil. Totodatã,
þigãrile au fost identificate ca fiind
cel mai popular produs din tutun,
datoritã confortului pe care îl oferã
ºi rentabilitãþii, în comparaþie cu

alte tipuri de produse din tutun.
Piaþa tutunului este consolidatã,

potrivit analizei, care aminteºte cã
sunt câþiva jucãtori mari ce deþin o
cotã considerabilã din piaþa globa-
lã. Mai mult, noii jucãtori intraþi pe

piaþa tutunului sunt descurajaþi de
barierele de reglementare.

Allied Market
Research:
Asia-Pacific este unul
dintre cei mai mari
producãtori ºi
consumatori de tutun
din lume

Asia-Pacific, în frunte cu China
ºi India, este unul dintre cei mai

mari producãtori ºi consumatori de
tutun din lume, potrivit Allied
Market Research, care menþionea-
zã cã aceastã regiune gãzduieºte
unele dintre cele mai mari compa-
nii de tutun din lume. China este

cea mai mare piaþã din regiune, în
condiþiile în care o proporþie consi-
derabilã a populaþiei sale utilizeazã
produse din tutun. Pe de altã parte,
impunerea taxelor pe tutun (cum
este cazul Indiei) sau interzicerea
consumului de produse din tutun în
anumite locuri sunt factori care li-
miteazã creºterea pieþei tutunului.

Asia-Pacific a generat cele mai
mari venituri în domeniu: 68,1 mi-
liarde de dolari în 2019, iar pentru
2027 este estimatã o cifrã de 103
miliarde de dolari, pe fondul unei
creºteri anuale compuse de 7,4%,
conform analizei. În regiune, Chi-
na a fost cel mai mare contributor,
cu venituri cu 17,2 miliarde de do-
lari în 2019, care vor urca la 30,5
miliarde de dolari în 2027, con-
form studiului, care precizeazã cã
avansul compus anual va fi, în pe-
rioada analizatã, de 9,5%.

Tutunul Burley va
genera peste 100
miliarde dolari, pânã
în 2027

Segmentul tutunului Burley
(fãrã chimicale) a generat cele mai
mari venituri pe piaþa de profil, re-
spectiv 64,1 miliarde de dolari în
2019 ºi este aºteptat sã dea 100,2
miliarde de dolari în 2027, dupã o
creºtere anualã compusã de 7,9%,
noteazã Allied Market Research.
Tutunul Burley conþine zahãr ºi are
un gust mai bun în comparaþie cu
alte tipuri de tutun, menþioneazã
sursa.

Conform studiului, dupã produs,
segmentul þigãrilor a avut cea mai
mare contribuþie la aceastã piaþã,
cu 66,4 miliarde de dolari în 2019,
iar în 2027 este aºteptatã o sumã de
104,7 miliarde de dolari, la un
CAGR de 8%. Aceasta, pentru cã,
în domeniul þigãrilor, existã o ino-
vaþie constantã în privinþa aromei,
dimensiunii þigaretelor, a ingre-
dientelor ºi a nivelului de nicotinã
din þigãri.

În funcþie de canalul de distribu-
þie a tutunului, segmentul magazi-
nelor de specialitate dominã piaþa,
datoritã disponibilitãþii unei varie-
tãþi mari în aceste unitãþi.

În plus, odatã cu trecerea treptatã
a consumatorilor cãtre alternative
de fumat, în ultimii ani, introduce-
rea produselor inovatoare din tutun
într-o varietate de opþiuni de aromã
a devenit crucialã. În consecinþã,
producãtorii ºi-au mutat atenþia cã-
tre produsele premium fabricate
din tutun curat prin ardere ºi frunze
întregi, fine.

Introducerea de cãtre producã-
tori a numeroase produse din tutun
premium, cum sunt þigãrile aroma-
te, lungi ºi slabe, colorate, ºi a þigã-
rilor electronice, a creat o perspec-
tivã optimistã pentru o creºtere so-
lidã a pieþei tutunului, potrivit ana-
lizei.

Aceasta mai aratã cã investiþiile
sporite în cercetare ºi dezvoltare au
dus la introducerea de produse cu
niveluri mai scãzute de toxicitate,
ceea ce a susþinut atragerea unei
baze mai mari de consumatori de
produse din tutun.

Piaþa este influenþatã, conform
analizei, de extinderea cunoºtinþe-
lor consumatorilor ºi creºterea gra-
dului de conºtientizare a produse-
lor ºi serviciilor din domeniu prin
media digitalã, dar ºi de educaþia

consumatorilor cu privire la bene-
ficiile produselor ecologice.
Astfel, cererea de produse din tu-
tun este în creºtere, iar companiile
care oferã aceste produse îºi mã-
resc investiþiile în cercetare ºi dez-
voltare, marketing ºi îºi extind ca-
nalele de distribuþie pentru a-ºi
menþine poziþia pe piaþã, noteazã
Allied Market Research, men-
þionând cã cei mai importanþi pro-
ducãtori de tutun au implementat
planuri de îmbunãtãþire a infra-
structurii de retail ºi a strategiilor
de campanie de brand.

Peste un miliard de
fumãtori la nivel
global

În condiþiile în care existã 1,1
miliarde de fumãtori în lume ºi încã
200 de milioane de persoane care
folosesc alte produse din tutun,
consumul de tutun rãmâne o pan-
demie, potrivit raportului Tobacco
Atlas privind consumul de tutun,
realizat de Vital Strategies, un grup
de campanie de sãnãtate publicã, ºi
echipa Tobacconomics de la Uni-

versitatea Illinois din Chicago.
Acesta aminteºte cã rata fumatului
a scãzut în 2019, la nivel global,
pentru prima oarã, însã a crescut
consumul de tutun în rândul tineri-
lor adolescenþi în aproape jumãtate
dintre þãrile incluse în raport. Euro-
monitor.com aratã, însã, cã, anul
trecut, industria þigãrilor a lãsat în
urmã minimele istorice atinse în
2020, cu o creºtere a volumului de
0,5% în 2021 (-0,3% excluzând
China).

Aproape 5 trilioane de þigãri sunt
consumate în fiecare an, aratã To-
bacco Atlas, subliniind cã industria
tutunului a ºi-a majorat cotele de
piaþã în timpul pandemiei de Co-
vid-19.

OMS: 80% dintre
consumatorii de tutun
din lume trãiesc în
þãri cu venituri mici
ºi medii

Conform Organizaþiei Mondiale
a Sãnãtãþii (OMS), peste 80% din-
tre cei 1,3 miliarde de consumatori
de tutun din lume trãiesc în þãri cu
venituri mici ºi medii.

În 2020, 22,3% din populaþia
globalã a consumat tutun, potrivit
OMS, care menþioneazã cã 36,7%
dintre bãrbaþii ºi 7,8% dintre feme-
ile din lume fumau la acel moment.

Atunci când consumatorii de tu-
tun devin conºtienþi de pericolele
tutunului, cei mai mulþi vor sã re-
nunþe, însã nicotina conþinutã de
produsele din tutun creeazã o de-
pendenþã ridicatã ºi doar 4% dintre
utilizatorii care vor sã renunþe la
tutun vor reuºi, conform OMS. n

The Insight Partners: ”Piaþa mondialã a produselor din tutun este
aºteptatã sã ajungã la 907,66 miliarde de dolari în 2028, de la
782,02 miliarde în 2021, ca urmare a unei creºteri anuale compuse
de 2,2% din 2021 pânã în 2028. Expansiunea pieþei produselor din
tutun este determinatã de creºterea venitului pe cap de locuitor, de
reglementãrile guvernamentale mai puþin stricte ºi de influenþa cul-
turii occidentale în þãrile în curs de dezvoltare”. n

The Insight Partners: ”Piaþa frunzelor de tutun
brut va ajunge la 34,43 miliarde de dolari, la ni-
vel global, în 2028, pe fondul unei creºteri anua-
le compuse de 1,5% în perioada 2021-2028”.
Produsele din tutun sunt realizate prin tratarea
frunzelor de tutun brut. Frunzele de tutun con-
þin nicotinã ºi un alcaloid volatil care stimulea-

zã funcþia creierului. Frunzele uscate de tutun
brut sunt utilizate în mod obiºnuit în diverse
produse, cum sunt þigãrile, narghileaua, pipele
ºi trabucurile. Pentru a face frunzele de tutun
consumabile, cei care fabricã produse din tu-
tun le adaugã diverse arome ºi substanþe chi-
mice. n

Conform sursei citate,
tutunul este o sursã

semnificativã de
venituri fiscale pentru

guvernele din
întreaga lume, iar

reglementãrile fiscale
favorabile din

economiile în curs de
dezvoltare susþin acum

creºterea pieþei de
profil.

Conform studiului, dupã produs, segmentul
þigãrilor a avut cea mai mare contribuþie la

aceastã piaþã, cu

66,4 miliarde de dolari
în 2019, iar în 2027 este aºteptatã o sumã de

104,7 miliarde de dolari,
la un CAGR de 8%.
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Tot ceea ce dezvoltãm în România are în prim
plan oamenii ºi societatea în care trãim.
Construim un viitor fãrã fum, bazat pe alternative
care nu ard tutunul, o alegere mai bunã pentru
adulþii care altfel ar continua sã fumeze. Am fost
ºi vom rãmâne un partener de încredere al
statului român în ceea ce priveºte investiþiile, iar
pânã la finalul anului 2023, 600 de milioane de
dolari vor fi fost investiþi în fabrica Philip Morris
din Otopeni".



INTERVIU

„România joacãun
rol central în strategia
PMIdeconstruire

aunuiviitor fãrã fum”
(Interviu cu Daniel Cuevas, Managing Director în cadrul Philip Morris România)

Reporter: Ce paºi a fãcut compa-
nia în acest an cãtre un viitor cu cât
mai puþin fum?

Daniel Cuevas: În primul rând,
continuãm sã credem ºi sã investim
în inovaþie, în alternative mai bune la
continuarea fumatului, pentru a face
paºi importanþi spre o Românie ºi un
viitor fãrã fum.

România are un rol central în strate-
gia Philip Morris International (PMI)
de a construi un viitor fãrã fum, sun-
tem una dintre cele trei þãri din Uniu-
nea Europeanã în care sunt fabricate
consumabile pentru produsele noas-
tre inovatoare fãrã fum.

Am fãcut investiþii semnificative
în dezvoltarea acestei noi categorii
de produse, aproape 600 de milioane
de dolari au fost investite de când am
început transformarea fabricii din
Otopeni într-o unitate de producþie
de ultimã generaþie. Aceste investiþii
reprezintã dovada angajamentului
nostru puternic faþã de România.

Suntem liderii segmentului de
produse din tutun încãlzit, atât la ni-
vel internaþional, cât ºi în România.

Reporter: Cum a evoluat seg-
mentul produselor alternative?

Daniel Cuevas: Sunt peste 20 de
ani de când lucrãm la dezvoltarea ºi
evaluarea ºtiinþificã a produselor
fãrã fum. Suntem prima opþiune în
topul preferinþelor consumatorilor în
domeniul produselor fãrã fum ºi pes-
te 300.000 de fumãtori adulþi au ales
IQOS ca o alternativã mai bunã la
continuarea fumatului. Rãmânem pe
deplin angajaþi sã înlocuim þigãrile
cât mai curând posibil cu alternative
validate ºtiinþific, mai puþin dãunã-

toare, cum ar fi IQOS.
Categoria produselor fãrã fum are,

în continuare, o pondere micã în pia-
þã, raportat la numãrul fumãtorilor
adulþi din România, însã are poten-
þial deoarece ºtim cã mulþi fumãtori
adulþi sunt foarte interesaþi sã încer-
ce alternative mai bune la þigãrile
tradiþionale. Credem cã cei 5 milioa-
ne de fumãtori adulþi români au drep-
tul la informaþii corecte ºi transpa-
rente despre aceste produse ºi este
necesar sã înþeleagã diferenþa dintre
acestea ºi þigãri pentru a lua decizii
în cunoºtinþã de cauzã.

Schimbarea nu este uºoarã ºi tre-
buie susþinutã. Cu toate acestea, ºtim
cã, dintre acei consumatori care trec
exclusiv la IQOS, cei mai mulþi nu se
întorc la þigãri. Consumatorii au ne-
voie de încurajare la început, iar noi
suntem aici ca sã-i sprijinim în cãlã-
toria lor de a renunþa la þigãri. Cre-
dem cu tãrie cã cine nu fumeazã nu ar
trebui sã se apuce de fumat, iar fumã-
torii ar trebui sã renunþe la acest obi-
cei. Cei care nu renunþã pot sã treacã
la alternative mai bune decât conti-
nuarea fumatului.

Reporter: Cum explicaþi faptul cã
în România exporturile de produse
din tutun încãlzit au depãºit exportu-
rile de þigãri?

Daniel Cuevas: Cea mai bunã do-
vadã a faptului cã investiþiile pe care
le-am fãcut pânã acum în România
dau roade o reprezintã exporturile de
produse din tutun încãlzit. În 2021,
exporturile de produse din tutun
încãlzit au depãºit exporturile de þi-
garete, în condiþiile în care România
este al doilea cel mai mare producã-

tor de þigarete din Europa, alãturi de
Germania.

Este, de asemenea, important sã
punctez faptul cã exportul cu produ-
se din tutun încãlzit contribuie masiv
la reducerea deficitului comercial al
României. Exporturile totale de tu-
tun încãlzit au atins în 2021 cifra de
723 milioane de euro, în timp ce ex-
porturile de þigarete ale României
s-au situat la 617 milioane de euro.
Practic, valoarea exporturilor a cres-
cut de 7 ori faþã de anul 2016. Peste
90% din producþia fabricii noastre
din Otopeni este exportatã în 54 de
þãri de pe cinci continente.

Reporter: Ce proiecte investiþio-
nale aveþi pe acest segment ºi ce pla-
nuri de investiþii aveþi în general,
pentru anul în curs?

Daniel Cuevas: Tot ceea ce dez-
voltãm în România are în prim plan
oamenii ºi societatea în care trãim.
Construim un viitor fãrã fum, bazat
pe alternative care nu ard tutunul, o
alegere mai bunã pentru adulþii care
altfel ar continua sã fumeze. Am fost
ºi vom rãmâne un partener de încre-
dere al statului român în ceea ce pri-
veºte investiþiile, iar pânã la finalul
anului 2023, 600 de milioane de do-
lari vor fi fost investiþi în fabrica
Philip Morris România din Otopeni.

Sigur, pentru a continua investiþii-
le ºi a avea în continuare un impact
important asupra economiei româ-
neºti, avem nevoie de predictibilitate
legislativã ºi de un cadru fiscal echi-
librat care sã favorizeze inovaþia.

Mai sunt multe de fãcut în ceea ce
priveºte informarea ºi diferenþierea
produselor în funcþie de riscuri.
Este important de luat în considera-
re faptul cã, deºi România este una
dintre cele trei þãri din Europa în care
Philip Morris International investeºte
masiv pentru dezvoltarea produselor
de tip heat-not-burn, ºi unde a tran-
sformat fabrica localã într-una de ul-
timã generaþie, þara noastrã continuã
sã fie în mod clar una dintre pieþele în
care aceastã categorie este micã, în
timp ce piaþa þigãrilor convenþionale
continuã sã creascã.

Produsele din tutun ºi cu nicotinã
ar trebui reglementate ºi taxate în
funcþie de riscurile la care acestea îi
expun pe consumatori. Þigaretele
sunt cele mai utilizate produse ºi, tot-
odatã, cea mai dãunãtoare formã de
consum a nicotinei. Aºa cã ar trebui
sã fie reglementate ºi impozitate cu
cel mai ridicat nivel ºi semnificativ
peste produsele inovatoare, care nu
implicã arderea tutunului.

Reporter: În ce mod calendarul
de majorare a accizelor ajutã indu-
stria de profil?

Daniel Cuevas: Cuvântul care de-
fineºte cel mai bine importanþa unui
astfel de calendar este „predictibili-
tate”. Prezentul calendar fiscal,
adoptat în urma consultãrii cu jucã-
torii din industrie, prevede creºteri

moderate ale accizelor la þigarete ºi
la alte produse din tutun pânã în
2027. Acest lucru oferã predictibili-
tate industriei de profil ºi permite
creºterea constantã a veniturilor la
bugetul de stat, într-o manierã suste-
nabilã. Noul calendar este în acord ºi
cu politica fiscalã din mai multe state
europene, care recunosc rolul aces-
tor produse inovatoare în scãderea
incidenþei fumatului.

În plus, calendarul fiscal propus
de Guvern creeazã un mediu propi-
ce pentru ca aceste investiþii sã dea
rezultate ºi sã continue ºi pentru ca
un numãr cât mai mare de fumãtori
adulþi sã facã trecerea cãtre produ-
se mai puþin nocive, fundamentate
ºtiinþific. Produsele din tutun încãl-
zit reprezintã o alegere mai bunã
pentru fumãtorii care, altfel, ar
continua sã fumeze ºi este firesc ca
ei sã beneficieze de o accizã mai
micã în raport cu þigaretele conven-
þionale.

Rãmânem aºadar un partener de
încredere al statului, susþinem România
ºi continuãm sã facem investiþii în
fabrica noastrã de la Otopeni, unde
aproape 1.000 de angajaþi îºi des-
fãºoarã activitatea zi de zi.

Reporter: În acest moment, con-
trabanda cu tutun se aflã la un nivel
minim. Cum s-a reuºit acest lucru ºi
cum consideraþi cã poate fi menþinut
acest nivel? Este posibilã menþinerea
lui?

Daniel Cuevas: În primul rând,
vreau sã spun cã în România, cola-
borarea dintre autoritãþi ºi Philip
Morris Romania pentru combaterea
comerþului ilicit a dat rezultate. Sun-
tem în faþa unui moment istoric: pia-
þa neagrã a þigaretelor s-a menþinut
sub nivelul de 8% în primul trimestru
al anului 2022 ºi a ajuns la 6,1% în
luna iulie 2022, conform datelor oferi-
te de compania Novel Research. Prac-
tic, acest fenomen infracþional a fost
redus cu mai mult de jumãtate faþã de
anul 2019, când piaþa neagrã repre-
zenta 14% din consumul total.

Tendinþa descendentã a comerþu-
lui ilicit de þigarete în România poate
fi explicatã, pe de o parte, prin întãri-
rea activitãþilor de control ºi, bineîn-
þeles, prin cooperarea cu autoritãþile.
O spun cu mândrie, promovarea unor
politici fiscale echilibrate, cum sunt
recentele modificãri ale Codului Fis-
cal, fac din România un lider în fisca-
litate în domeniul tutunului, la nivel
european.

Acest lucru este cu atât mai impor-
tant cu cât urmeazã revizuirea Direc-
tivei privind taxarea produselor din
tutun. Politicile fiscale predictibile ºi
creºterile moderate de accize sunt
esenþiale pentru a controla fenome-
nul comerþului ilicit ºi permit com-
paniilor sã-ºi continue planurile de
investiþii. Continuãm sã inovãm ºi sã
susþinem economia româneascã.

Reporter: Mulþumesc! n

omânia joacã un rol central
în strategia pe care o are
Philip Morris International
în vederea construirii unui
viitor fãrã fum, subliniazã
domnul Daniel Cuevas,

Managing Director în cadrul
Philip Morris România. Acesta a
precizat cã suntem una dintre
cele trei þãri din Uniunea Euro-
peanã în care sunt fabricate
consumabile pentru produsele
inovatoare fãrã fum fabricate de
companie.
„Am fãcut investiþii semnificati-
ve în dezvoltarea acestei noi ca-
tegorii de produse, aproape 600
de milioane de dolari au fost
investite de când am început
transformarea fabricii din Oto-
peni într-o unitate de producþie
de ultimã generaþie”, ne-a mai
spus, printre altele, domnia sa,
în cadrul unui interviu.

Tot ceea ce dezvoltãm în România are în prim
plan oamenii ºi societatea în care trãim.
Construim un viitor fãrã fum, bazat pe alternative
care nu ard tutunul, o alegere mai bunã pentru
adulþii care altfel ar continua sã fumeze. Am fost
ºi vom rãmâne un partener de încredere al
statului român în ceea ce priveºte investiþiile,
iar pânã la finalul anului 2023, 600 de milioane
de dolari vor fi fost investiþi în fabrica
Philip Morris România din Otopeni".

PAGINA 11 Joi, 27 octombrie 2022SUPLIMENT TABAC / BURSA, NR. 205



PAGINA 12 Joi, 27 octombrie 2022SUPLIMENT TABAC / BURSA, NR. 205

AFACERI
CU 16% MAI MULT DECÂT ÎN 2020

ImperialTobacco-cifrã
deafaceride145milioane

euro,anul trecut

Reporter: Cum caracterizaþi in-
dustria tutunului din þara noastrã,
in acest moment dificil, atât din
punct de vedere economic, cât ºi
social ºi geo-politic?

Adrian Pirãu: Situaþia interna-
þionalã curentã este, în mod evi-
dent, un motiv de îngrijorare la ni-
vel mondial. Ce pot spune este cã
am luat imediat mãsuri pentru a-i
ajuta pe cei implicaþi în conflictul
din Ucraina, fiind, în acelaºi timp,
una dintre primele companii la
nivel mondial care ºi-a suspendat
toate afacerile din Rusia, anga-
jându-se, în acelaºi timp, sã nu-ºi
abandoneze colegii din aceastã
tarã. Interesul nostru primordial îl
constituie oamenii, dorindu-ne sã
derulãm afaceri într-un mod res-
ponsabil ºi credibil. Angajamentul
nostru în România nu a fost pus ni-
ciodatã la îndoialã, astfel cã am
continuat sã creºtem numãrul de
angajaþi, sã efectuãm mai multe in-
vestiþii ºi sã implementãm cât mai
multe iniþiative. Am depãºit pande-
mia experimentând (uneori in-
ventând) noi modalitãþi prin care
angajaþii noºtri sã-ºi presteze acti-
vitatea în condiþii de siguranþã.
Suntem mândri sã afirmãm cã, da-
toritã pasiunii ºi flexibilitãþii tutu-
ror angajaþilor din cadrul grupului
Imperial, ne-am menþinut nivelul
planificat al investiþiilor ºi am
reuºit sã creºtem numãrul de
angajaþi. Vom îmbrãþiºa viitorul
cu aceeaºi atitudine pozitivã ºi
constructivã de pânã acum.

Reporter: Cum vã afecteazã
condiþiile economice actuale - in-
flaþia, dobânzile, creºterile de preþ
în domeniul energiei ºi carburanþi-
lor?

Adrian Pirãu: Cu siguranþã,
traversãm cu toþii o perioadã difici-
lã. Din pãcate, când ne pregãteam
sã ne bucurãm de finalul pande-
miei, rãzboiul a rãsturnat situaþia.
Inflaþia a atins cotele pe care le cu-
noaºtem cu toþii ºi, în ceea ce ne
priveºte, are repercusiuni asupra

costurilor de producþie, de logisti-
cã ºi, mai mult, asupra propriilor
branduri. Totuºi, Imperial a de-
monstrat cã este o companie rezi-
lientã ºi cã îºi respectã angajamen-
tele luate faþã de angajaþii ºi de
clienþii noºtri.

Reporter: Ce mãsuri aþi abordat
în acest an în ceea ce priveºte co-
merþul digital?

Adrian Pirãu: Intenþia noastrã
este de a ne afla oriunde îºi doresc
consumatorii noºtri sã fim. Astfel,
încheiem parteneriate cu toþi co-
mercianþii online care identificã o
cerere din partea consumatorilor
noºtri în rândul propriilor lor con-
sumatori. Sã fim sinceri, deºi este
în proces de creºtere, mediul online
încã reprezintã pentru noi o micã
pondere din întreaga noastrã acti-
vitate, ponderea covâºitoare a vo-
lumelor acestei categorii fiind tran-
zacþionate prin intermediul maga-
zinelor fizice pe care ne-am con-
centrat ºi noi de la înfiinþarea com-
paniei din România, în aprilie
2016. Deciziile noastre au la bazã
nevoile ºi solicitãrile consumatori-
lor, astfel încât urmãrim cu interes
ºi ne adaptãm imediat eventualelor
schimbãri ale pieþei de tutun.

Reporter: În acest moment,
contrabanda cu tutun se aflã la un
nivel minim. Cum s-a reuºit acest
lucru ºi cum consideraþi cã poate fi
menþinut acest nivel? Este posibilã
menþinerea lui?

Adrian Pirãu: În ultimii ani au
fost efectuate îmbunãtãþiri majore
din acest punct de vedere. Din po-
ziþia noastrã, nu putem decât sã fim
încântaþi de angajamentul autoritã-
þilor publice în ceea ce priveºte
lupta de combatere a pieþei ilegale.
Pe lângã verificãrile efectuate de
autoritãþi la graniþã, este esenþial sã
existe o strategie fiscalã echilibra-
tã, pe termen lung, pentru a evita
ºocul creºterilor preþurilor pe ter-
men scurt. În acelaºi timp, credem
în existenþa unei abordãri holistice,
fiind atenþi la nevoile consumatori-

lor ºi oferindu-le acestora un porto-
foliu complet ºi variat de produse
ºi de categorii de produse. Astfel, îi
putem menþine în circuitul pieþei li-
cite. Acesta este motivul pentru
care am decis sã lansãm West ºi
Golden Virginia în România.

Reporter: În ce mod calendarul
de majorare a accizelor ajutã indu-
stria de profil?

Adrian Pirãu: Este vital sã exi-
ste un calendar fiscal care sã le per-
mitã companiilor sã-ºi planifice
strategiile ºi investiþiile de-a lun-
gul timpului ºi sã evite cât de mult
posibil cauzarea de ºocuri legate de
preþuri la nivelul consumatorilor,
mai ales într-o perioadã de dificul-
tate economicã precum este cea pe
care o traversãm. În acest sens, sa-
lutãm calendarul fiscal aprobat re-
cent de Guvern ºi valabil pânã în
2026. Sperãm sã continuãm dialo-
gurile constructive cu Guvernul ºi
cu Ministerul de Finanþe în vederea
revizuirii viitoare a Directivei UE
privind ratele accizelor aplicate tu-
tunului. Considerãm cã este vital sã
discutãm ºi sã înþelegem impactul
economic pe care l-ar putea avea
directiva asupra industriei locale,
sã asigurãm o conlucrare transpa-
rentã cu autoritãþile statului în inte-
resul consumatorilor, industriei lo-
cale ºi a statului pentru transpune-
rea în legislaþia naþionalã a viitoa-
relor directive europene.

Reporter: Cum a evoluat seg-
mentul produselor alternative la þi-
gãrile clasice?

Adrian Pirãu: Produsele alter-
native, precum produsele cu tutun
încãlzit ºi þigãrile electronice au
prezentat o creºtere uºor mai scã-
zutã in Romania, comparativ cu
alte pieþe, precum Italia sau Grecia.
Totuºi, aceste produse constituie
astãzi o alternativã realmente sta-

bilã ºi credibilã,
p e r m i þ â n d u - l e
companiilor sã le
ofere consumatori-
lor opþiuni diverse,
cu potenþial de risc
redus. Pe de altã
parte, punctul no-
stru de interes în
acest moment îl
constituie conti-
nuarea dezvoltãrii
celui mai cunoscut
brand al nostru din
România, Davi-
doff, fãcând efor-
turi pentru realiza-
rea unui portofoliu
cât se poate de
complet ºi care sã

le ofere satisfacþie consumatorilor.
Reporter: Ce paºi a fãcut com-

pania în acest an cãtre un viitor cu
cât mai puþin fum?

Adrian Pirãu: Produsele din
noua generaþie constituie, fãrã
îndoialã, cea mai incitantã creaþie
din industria tutunului din ultimii
ani. Grupul nostru de companii lu-
creazã la aceste produse de foarte
mult timp, evaluând cu mare aten-
þie toate opþiunile, în acord cu vi-
ziunea noastrã de „Construire a
unei cãi spre un viitor mai sãnã-
tos”, bazându-ne pe credinþa cã
produsele la care lucreazã Imperial
pot fi noutãþi efective pentru con-
sumatori.
Reporter: Care
este gradul de pe-
netrare a produse-
lor fãrã fum în
rândul populaþiei ºi
cum evolueazã ce-
rerea din acest seg-
ment de piaþã?

Adrian Pirãu:

Datele pe care le
avem la dispoziþie
ne indicã o evoluþie
pe care o monitori-
zãm cu atenþie. Tu-
tunul încãlzit re-
prezintã o catego-
rie de produse rela-
tiv nouã în Rom-
ânia, care aici s-a
dezvoltat mai puþin
decât pe alte pieþe,
dar care acum a
atins o cotã de aproximativ 4% din
volumele totale de tutun.

Pe câteva pieþe europene, Impe-
rial ºi-a îmbogãþit deja oferta cãtre
fumãtorii adulþi prin intermediul
diferitelor produse din noua gene-
raþie, inclusiv al þigãrilor electroni-
ce, al produselor din tutun încãlzit
ºi al produselor cu nicotinã pentru
uz oral. Am ales sã urmãm în mod
activ acest drum, treptat dar con-
secvent, punând în centru nevoile
consumatorilor din pieþele noastre,
dar fãrã sã ne îndepãrtãm de aface-
rea noastrã tradiþionalã cu tutun.

Reporter: Cum caracterizaþi le-
gislaþia din domeniu?

Adrian Pirãu: Industria tutunu-
lui este una dintre cele mai regle-
mentate industrii din România, le-
gislaþia fiind deja foarte complexã.
Imperial Tobacco susþine regle-
mentãri armonizate la nivelul
Uniunii Europene, cu scopul prote-
jãrii consumatorilor în sensul ale-
gerilor pe care le fac fãrã a le limita
libertatea de alegere.

În calitate de companie respon-

sabilã, angajamentul nostru este
de a garanta drepturile consuma-
torilor de a fi informaþi cu privire
la produsele pe care le achiziþio-
neazã, precum ºi de a le oferi pro-
duse de cea mai bunã calitate din
toate punctele de vedere. Cât de-
spre urmãtoarele evoluþii, la nivel
european vor fi deschise în scurt
timp mai multe dosare privind in-
dustria. Având acest fapt în vede-
re, reformulez invitaþia la dialog
transparent ºi constructiv cu auto-
ritãþile naþionale, în vederea unei
competitivitãþi la nivel internaþio-
nal ºi a unei sustenabilitãþi pe ter-
men lung a industriei româneºti a
tutunului.

Reporter: Ce proiecte investi-
þionale aveþi pe acest segment ºi ce
planuri de investiþii aveþi în gene-
ral, pentru anul în curs?

Adrian Pirãu: Reprezentãm o
companie relativ tânãrã, care a cre-
scut exponenþial din momentul in-
trãrii pe piaþã, aflându-ne în TOP
50 companii în FMCG. Ceea ce ne
defineºte este faptul cã avem men-
talitatea ºi expertiza de care avem
nevoie pentru a continua sã ne dez-
voltãm.

România este o piaþã cheie pen-
tru Imperial Brands, iar noi ne-am
dezvoltat progresiv investiþiile
efectuate aici. Avem o situaþie fo-
arte bunã, bucurându-ne de o
creºtere organicã ºi pozitivã a afa-
cerii: în doar câþiva ani, am obþinut

o cotã de piaþã importantã, de circa
4% conform datelor noastre inter-
ne, în special mulþumitã brandului
nostru premium Davidoff, precum
ºi noilor branduri internaþionale
precum West, Golden Virginia în
categoria tutunului pentru rulat ºi
Rizla în categoria accesoriilor pen-
tru fumat. În acest moment, evalu-
ãm câteva proiecte ºi suntem pre-
gãtiþi sã ne implicãm în noi aventu-
ri cu entuziasm ºi cu energie. Acea-
sta ne va permite sã ne continuãm
creºterea investiþiilor în dezvolta-
rea afacerii.

Reporter: Ce cifrã de afaceri aþi
realizat în prima parte a anului
comparativ cu cea din perioada si-

milarã din 2021 ºi ce estimãri aveþi
pentru întreg anul 2022?

Adrian Pirãu: Cifra noastrã de
afaceri în 2021 a fost de 145 de mi-
lioane de euro, cu o creºtere de 16%
comparativ cu anul anterior. Este un
nivel de crestere foarte bun dacã
avem în vedere evenimentele petre-
cute din punct de vedere al sãnãtãþii,
al restricþiilor de mobilitate a persoa-
nelor în contextul pandemiei de Co-
vid-19 ºi în contextul economic ac-
tual. Acest fapt ne-a permis sã ma-
jorãm nivelul personalului cu 25%
comparativ cu anul anterior. Cãu-
tãm întotdeauna oameni talentaþi ºi
competitivi, care sunt dispuºi sã
rãspundã noilor provocãri cu entu-
ziasm ºi cu pasiune.

Reporter: Mulþumesc! n

C
ifra de afaceri a companiei Imperial Tobacco, în 2021, a ajuns la

145 de milioane de euro, în creºtere cu 16% comparativ cu anul

anterior, dupã cum ne-a spus, într-un interviu, Adrian Pirãu, Mar-

ket Manager Imperial Tobacco Distribution Romania. Acesta ne-a

precizat: „Este un nivel de creºtere foarte bun dacã avem în vede-

re evenimentele petrecute din punct de vedere al sãnãtãþii, al restricþiilor

de mobilitate a persoanelor în contextul pandemiei de Covid-19 ºi în con-

textul economic actual. Acest fapt ne-a permis sã majorãm nivelul per-

sonalului cu 25%, comparativ cu anul anterior”.

Din poziþia noastrã, nu putem decât sã fim
încântaþi de angajamentul autoritãþilor publice în
ceea ce priveºte lupta de combatere a pieþei
ilegale. Pe lângã verificãrile efectuate de
autoritãþi la graniþã, este esenþial sã existe o
strategie fiscalã echilibratã, pe termen lung,
pentru a evita ºocul creºterilor preþurilor pe
termen scurt".

Salutãm calendarul fiscal aprobat recent de
Guvern ºi valabil pânã în 2026. Sperãm sã
continuãm dialogurile constructive cu Guvernul ºi
cu Ministerul de Finanþe în vederea revizuirii
viitoare a Directivei UE privind ratele accizelor
aplicate tutunului".


